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(El Sr. Vicepresident primer substitueix el Sr. President en
la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Iniciam el debat 3, de totalitat i globalitat. Agrupació de la
secció 12, Conselleria de Turisme Cultura i Esports amb les
seccions i entitats afins. 

En primer lloc, esmenes a la totalitat.

Pel Grup Parlamentari Socialista, secció 12, Conselleria de
Turisme, Cultura i Esports, esmenes 10613 i 10811; secció 37,
fons d’impuls del turisme sostenible, esmena 10624; E02,
Agència d’Estratègia Turística de les Illes Balears, 10631; E21,
Institut d’Estudis Baleàrics, 10642; E23, Institut d’Indústries
Culturals de les Illes Balears, 10644; F01, Fundació per a
l’Esport  Balear, 10646; C02, Consorci Escola d’Hoteleria de
les Illes Balears, 10651; C05, Consorci d’Infraestructures de
les Illes Balears, 10652.

Pel Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 12,
Conselleria de Turisme, Cultura i Esports, 10420; secció 37,
fons d’impuls del turisme sostenible, 10421.

I les esmenes parcials. 

Grup Parlamentari Socialista, secció 12, Conselleria de
Turisme, Cultura i Esports, al programa 455A, promoció i
serveis de cultura, 10813, 10812, 10815, 10829, 10816, 10817,
10823, 10827, 10838, 10870, 10874, 10875, 10818, 10872,
10873, 10821, 10822, 10824, 10825, 10844, 10826, 10820,
10828, 10830, 10842 i 10814; al programa 461A, promoció i
foment de l’esport, 10981, 10860, 10846, 10852, 10855,
10858, 10863, 10937, 10876, 10878, 10856, 10845, 10850,
10853, 10857, 10847, 10849, 10861 i 10862; al programa
715C, ordenació del sector i redefinició del model turístic,
10833 i 10831; secció 37, fons d’impuls del turisme sostenible,
al programa 521E, impuls del turisme sostenible-projectes de
transport terrestre, 10952; al programa 541B, impuls del
turisme sostenible-projectes de recerca, 10954; al programa
751D, impuls del turisme sostenible-projectes turístics, 10953
i 10956; E02, Agència d’Estratègia Turística de les Illes
Balears, 10832, 10836, 10837, 10839 i 10841; E21, Institut
d’Estudis Baleàrics, 10834, 10835 i 10869; C02, Consorci
Escola d’Hoteleria de les Illes Balears, 10978.

Del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, a la secció 12,
Conselleria de Turisme, Cultura i Esports, al programa 455A,
promoció i serveis de cultura, les 10221, 10222, 10226 i
10219; al programa 461A, promoció i foment de l’esport,
10228; a la secció 37, fons d’impuls del turisme sostenible, al
programa 000AA, nous programes i no classificats, les 10179,
10227, 10230 i 10245; al programa 521E, impuls del turisme
sostenible, projectes de transport terrestre, 10201, 10202,
10203, 10204 i 10205; al programa 571H, impuls del turisme
sostenible, projectes mediambientals, 10181, 10186, 10187,
10225, 10229, 10246 i 10183; al programa 714A, Impuls de
turisme sostenible, projectes d’agricultura, 10174, 10175 i
10176.

Del Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, a la secció
12, Conselleria de Turisme, Cultura i Esports, al programa
455A, promoció i serveis de cultura, 10379, 10380 i 10413; a
la secció 37, fons d’impuls del turisme sostenible, al programa
571H, impuls del turisme sostenible, projectes mediambientals,
10393; al programa 751D, impuls del turisme sostenible,
projectes turístics, 10394 i 10395; E02, Agència d’Estratègia
Turística de les Illes Balears, 10429.

Del Grup Parlamentari Mixt, Unides Podem, a la secció 12,
Conselleria de Turisme, Cultura i Esports, al programa 000AA,
nous programes i no classificats, 10306; al programa 455A,
promoció i serveis de cultura, 10348 i 10364; al programa
751C, ordenació del sector i redefinició del model turístic,
10303; E02, Agència d’Estratègia Turística de les Illes Balears,
10356.

Del Grup Parlamentari Mixt, Sa Unió de Formentera, a la
secció 37, fons d’impuls del turisme sostenible; al programa
571H, impuls del turisme sostenible, projectes mediambientals,
10297 i 10302; al programa 751D, impuls del turisme
sostenible, projectes turístics, 10295 i 10300.

Del Grup Parlamentari Popular, a la secció 12, Conselleria
de Turisme, Cultura i Esports, al programa 571H, impuls del
turisme sostenible, projectes mediambientals, 10006, 10048,
10050 i 10051; al programa 714A, impuls del turisme
sostenible, projectes d’agricultura, 10047; al programa 751D,
impuls del turisme sostenible, projectes turístics, 10052 i
10055; E02, Agència d’Estratègia Turística de les Illes Balears,
la 9998.

Per a la defensa conjunta de les esmenes, pel Grup
Parlamentari Socialista, té la paraula el diputat Àlex Pitaluga
per un temps de deu minuts.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Gràcies, Sr. President. Bona tarda, diputades i diputats.
Avui defensaré de nou les 69 esmenes del Grup Socialista a les
seccions 12 i 37 de les quals 9 són a la totalitat i la resta
parcials. 

I he de dir que des de la meva intervenció a la Comissió
d'Hisenda ha variat molt la relació entre VOX y el PP. Si fos
una relació de parella seria de les avui dia s’anomenen
tòxiques, on un dels membres de la parella no sap establir límits
funcionals a l’altre i és dominat pel que se n’aprofita.

(Alguns aplaudiments)

Així, podem entendre la imposició dels 20 milions d’euros
per al pla de segregació lingüística que l'extrema dreta ha
exigit, la supressió de les subvencions als sindicats i les
organitzacions empresarials i la supressió de l'impost de
patrimoni als més rics. Bé, aquesta darrera crec que els agrada
més.

Però, són conscients del que suposa per a la seva relació
amb els agents socials el camí que estan fent amb VOX? Els
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empresaris ja estan opinant, criticaven molt donar suport a
idees i, en canvi, accepten ocurrències, les ocurrències de
VOX.

El PP en acceptar totes aquestes esmenes, i jo diria
ocurrències, com va acceptar abans l'esmena de VOX de
l'augment d'inspectors per tal de vigilar el professorat
d’intromissions ideològiques -que només veuen ells- ha perdut
l'oportunitat de prendre partit per la moderació i el sentit comú
que li varen oferir des de la oposició, i ha preferit el PP unir-se
totalment a la ultradreta.

Veurem l'entrada de VOX al Govern? Acabarà aquesta
relació tòxica en un matrimoni polític? Segurament.

El Govern de Marga Prohens és una titella en mans de VOX
i bastarà que facin un nou moviment per aconseguir-ho. Bé, jo,
de fet, sincerament, els recomanaria un mediador per als
pressuposts de l'any que ve.

(Remor de veus i alguns aplaudiments) 

Les nostres esmenes, constructives, responen a la visió del
Grup Parlamentari Socialista en matèria turística, cultural i
esportiva i, a diferència de les que han pactat el PP i VOX,
procuren millorar la vida de la gent i protegir els treballadors
i la llengua catalana que vostès ataquen, i també, per suposat,
respondre a unes polítiques de la conselleria quasi inexistents,
sense empenta ni iniciativa ara mateix.

Així, el pressupost global de la secció 12 no relaciona les
matèries de turisme, esports i cultura, simplement suma els
diferents pressuposts, un pressupost enfocat a la promoció
turística i poca cosa més, sense idees, sense projectes per
resoldre cap dels problemes i reptes que tenim, un pressupost
que no és el que necessita la nostra comunitat i per això tenim
l’esmena a la totalitat del pressupost d’aquesta secció.

Pel que fa a la part de turisme, també hem fet una esmena
a la totalitat a l’Agència d’Estratègia Turística de les Illes
Balears i volem també destacar tres esmenes, ja parcials, de les
presentades, una esmena que fa que l’augment en promoció
turística passi a finançar l’Observatori de Cultura de les Illes
Balears; l’esmena que estableix un pla de millora per als
establiments afectats pel decret de turisme d’excessos, un
decret que el Govern vol modificar però que quan s’aplica, com
va demostrar el cas de Calvià, dóna molts bon resultats; i
l’esmena per realitzar un programa de col·laboració amb els
consells insulars per lluitar contra el lloguer de vacances
il·legal, perquè, tot i que diguin que la competència és dels
consells, no és de sentit comú coordinar-se i treballar
conjuntament totes les institucions davant d’uns principals
problemes que té la nostra indústria turística?, un problema que
suposa la competència deslleial a les nostres empreses, que
genera massificació, que genera processos de gentrificació, cap
aportació al finançament de serveis públics que necessita la
nostra població i que, sobretot, influeix molt negativament en
el greu problema d’habitatge que patim.

També tenim una esmena a la totalitat del fons d’impuls de
turisme sostenible. Recordam que pel que fa a l’articulat ja
havien esmenat l’eliminació de dos objectius de la llei de l’ITS

molt importants: l’habitatge i les polítiques d’ocupació. Així,
l’esmena a l’articulat té la mateixa motivació que l’esmena al
fons d’aquest impost.

I, per cert, han retirat algunes esmenes seves relacionades
amb projectes ITS, supòs que s’han adonat que la pista de
bàdminton era un desgavell, eh?, segur que sí.

Tenim també tres esmenes força importants, com són
l'esmena per garantir la posada en funcionament de l'Escola
d'Hoteleria d'Eivissa, una posada en marxa que el Govern i el
Consell d'Eivissa no han estat capaços de realitzar encara.
Parlaven de reduir la burocràcia i no són capaços de posar-se
d'acord ni per adjudicar i formalitzar el contracte amb l'empresa
adjudicatària dels equips ni per fer una signatura de cessió de
les instal·lacions. Això és gestionar com cal? Unes
instal·lacions encara tancades per aquest motiu i on també
s'haurien de fer els cursos del SOIB. Així, l'edifici de Sa Blanca
Dona, ara precintat, no hauria estat en funcionament; com ja
havia advertit l'administració anterior a un informe sobre la
situació de les instal·lacions i la previsió de traslladar els cursos
al mes de setembre. 

També vull destacar l’esmena per l’establiment d’una
partida per a la construcció del tren de Llevant, on es tracta de
continuar el projecte que ja tenia una partida al pressupost de
l’any passat, i on no tenim gens clar -sembla- si finalment ho
assumiran. Un projecte clau per cohesionar la comarca,
millorar la mobilitat, reduir la congestió de les carreteres i
minvar l’impacte ambiental negatiu que produeix un transport
basat en l’ús del vehicle privat. 

I, en tercer lloc, tenim una esmena genèrica d’habitatge amb
fons d’ITS per fer HPO, per 16 milions d’euros i així contribuir
a fer front de manera decidida al principal problema de les Illes
assegurant la generació d’habitatge públic assequible per als
nostres ciutadans, ja que el Govern només fia la seva política
d’habitatge al seu decret, que es basa en la iniciativa privada i
res més. 

I finalment, una esmena relacionada amb ocupació,
destinada a la formació dels treballadors i treballadores. I una
altra, perdó, també dins la necessària diversificació del nostre
model econòmic, d’increment de la partida dins l’ITS per
destinar a projectes de recerca.

A Esports, des del Grup Parlamentari Socialista, apostam
per impulsar el caràcter interinsular de la Fundació Balear de
l’Esport així com impulsar el seu paper de promoció i
coordinació de l’esport balear.

També hem registrat esmenes perquè la Fundació financiï
les millores de les instal·lacions esportives fent-les adaptables
a l’esport inclusiu, augmentant el rendiment dels esportistes i
sobretot garantint la seva protecció.

Seguint aquesta línia hem presentat una esmena per elaborar
un pla d’actuació de construcció d’infraestructures esportives
en coordinació amb els consells insulars i els ajuntaments. 

Hem fet també una sèrie d’esmenes per recuperar el
programa “Posa’m valors a l'esport” i potenciar el nivell dels
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esportistes locals, i altres per impulsar campanyes institucionals
i programes per fomentar l’activitat física i l’esport inclusiu i
adaptat.

També pensam necessari impulsar l’esport femení
promovent la creació de competicions i donant acompanyament
pressupostari als clubs i a les federacions.

A Cultura, primer de tot, voldria comentar el vot de VOX
per a la no aprovació dels pressuposts de l’Institut d’Estudis
Baleàrics. Es veu que VOX en aquell moment pensava que era
un “xiringuito”. Què pensa d’això el Sr. Conseller i la Sra.
Presidenta, que no hi és? 

Des del Grup Socialista veiem un pressupost en Cultura
amb una clara voluntat de minimitzar les polítiques en favor de
la nostra llengua i amb ajudes que s’amaguen al pressupost. Per
açò que hem demanat afectar expressament l’aportació anual
que es feia a l’Institut Ramon Llull o les destinades directament
a la protecció de la nostra llengua com l’institució Antoni
Maria Alcover o la destinada a Formentera. 

També hem volgut recuperar partides com la destinada al
Consorci Eivissa Patrimoni de la Humanitat en transferències
corrents. Per altra banda, s'han presentat una bateria d'esmenes
adreçades a la millora d'infraestructures culturals a cadascuna
de les Illes i moltes esmenes d'ajudes a entitats culturals.

En definitiva, el nostre grup va presentar moltes propostes
constructives que, malauradament, no tenen res a fer davant les
ocurrències i els mal sons que VOX ha imposat al PP.

Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

(El Sr. President reprèn la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. A continuación tiene la palabra el Grupo
Parlamentario Mixto, Sr. Castells, por cinco minutos.

EL SR. CASTELLS I BARÓ: 

Moltes gràcies, Sr. President. Quan vàrem fer la primera
valoració dels pressuposts, tal com els havia presentat el
Govern, la constatació que vàrem fer és que no s’atacava cap
de les problemàtiques que nosaltres consideràvem que eren les
més greus en aquests moments per a les Illes Balears; moltes de
les quals afecten la seva conselleria, Sr. Conseller.

Nosaltres, per exemple, dèiem, no s'ataca la massificació
turística, que nosaltres identificam com un dels principals de les
Illes Balears. Dèiem, no s'ataca la problemàtica de la
sobrepoblació, que és un element derivat de la lluita contra la
massificació turística. No s'ataca la dependència d'un únic
sector de l'economia, això evidentment va totalment amb la
seva conselleria. És a dir, s’insisteix amb aquest ferro roent,
no?, ara que ens funciona, doncs, agafem-nos amb aquest i no
intentem imaginar altres futurs o altres camins a seguir per a la
prosperitat en aquestes illes. I després també, una altra

preocupació que teníem del pressupost, que no té a veure
directament amb la seva conselleria, però sí indirectament, és
-una altra problemàtica- la de la  degradació dels recursos
naturals. 

És a dir, de sis greus problemàtiques a les quals nosaltres
enteníem que aquests pressuposts havien de donar resposta, n'hi
ha tres que directament tenen a veure amb les polítiques que
s'han d'implementar des de la seva conselleria: massificació
turística, per descomptat; dependència d'un únic sector
econòmic, per descomptat; i després dues més, superpoblació
i degradació dels recursos naturals, que tenen a veure,
evidentment, tenen a veure, segons com es gestioni el turisme
evidentment això té un efecte amb aquestes dues
problemàtiques. 

Per tant, l'orientació que se li doni a la seva conselleria per
a nosaltres és clau, si no per solucionar aquests problemes,
almenys per no agreujar-los. I quina valoració fem del
pressupost de la seva conselleria?, que això no només no hi ha
cap intenció de lluitar contra això, sinó que s'accepta, bé, com
un mal contra el que no hi podem lluitar, depenem del turisme,
doncs, què hi farem?, continuem fent turisme i intentem
ordenar-ho, intentem que no es rompi la joguina, però no farem
res ni per evitar el creixement ni per molt menys anar cap a un
decreixement; que nosaltres creim que és el que s'hauria de fer. 

Nosaltres ja hem justificat moltes vegades -ho he dit tantes
vegades que tal vegada ara ja penso que no ho he de dir, tal
vegada vostè no ho ha dit mai, però-, vull dir, el turisme genera
molt ingrés, però provoca més pobresa relativa per habitant a
les Illes Balears, els nombres canten, des dels últims 25 anys
hem anat disminuint, disminuint, disminuint en renda per càpita
per habitant. I això és perquè no s’ha estat capaç de lluitar
contra aquesta inèrcia dels capitals invertits en turisme, que
evidentment han donat una rendibilitat a aquestes illes, però
que ha estat molt difícil que aquests capitals anessin dirigits a
altres sectors. Nosaltres creiem que s'hauria de fer una política
molt decidida que els capitals poguessin anar cap a aquests
altres sectors. Per tant, no hi ha més remei que posar traves al
turisme i facilitar altres sectors perquè els capitals que hi ha,
doncs, puguin anar a aquests sectors. 

Per tant, tot això, la seva conselleria, evidentment, vostè
estarà d'acord amb mi, ni ho fa ni s'ho planteja, per tant,
nosaltres no hi podem estar d'acord, ja només per aquesta
manca de plantejament està justificat que nosaltres presentem
aquesta esmena a la totalitat.

A més a més, també presentem una esmena a la totalitat a la
secció 37 perquè estam totalment en desacord respecte de com
estan gestionant el fons de turisme sostenible. Ho he dit ja avui
matí. Per tant, ara no m'hi allargaré, però sí que ho he
d’esmentar. És a dir, l'impost del turisme sostenible no pot
servir per finançar mecanismes addicionals de finançament que
estan pensats per donar resposta a problemàtiques que no tenen
res a veure amb les externalitats del turisme. És a dir, l’ITS està
per finançar, amb la seva recaptació, impactes negatius que
provoca el turisme. No té res a veure a finançar mecanismes
especials de finançament com seria la Menorca Reserva de la
Biosfera, capitalitat de Palma o capitalitat d'Eivissa, que són
problemàtiques que no tenen res a veure amb aquestes
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externalitats negatives del turisme, són problemàtiques que han
de suportar les diverses illes i que això requereix i justifica una
aportació extraordinària del Govern. Per tant, això,
evidentment, ja saben que és una de les principals objeccions
que tenim en aquest pressupost, i, per tant, estava cantada
també l'esmena a la totalitat. 

També estam totalment en desacord, evidentment, primer
que no ens agrada -vostè ja ho sap- que cultura i llengua
estiguin dins la Conselleria de Turisme. En això ara no tindré
temps allargar-m'hi, tal vegada a la segona intervenció li ho
podria argumentar. Però, en qualsevol cas, el que és clar és que
vostès han intentat posar-se a bé amb els seus socis i han
començat a disminuir el suport que donen a la promoció, a la
normalització de la llengua catalana. Això es veu perfectament
mirant els nombres globals, l'Institut d'Estudis Baleàrics
Baleàrics ha augmentat una mica, però els programes en
general de promoció i normalització ha disminuït. Per tant,
vostès han reduït a menys de la meitat el que fins ara es
dedicava a promoció i normalització de la llengua catalana. 

Per tots aquests temes o totes aquestes qüestions que li he
exposat mantenim aquesta esmena a la totalitat. 

Gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. A continuación, para abrir la cuestión
incidental, tiene la palabra, Sr. Bauzá, por diez minutos.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies, president. Senyores i senyors diputats.
Bones tardes a tots. En primer lloc, i abans de començar amb
la intervenció, vull donar la meva més sincera benvinguda al
meu equip, que m’acompanya, l'equip de la conselleria, que des
d'aquí vull agrair tota la feina feta per dur endavant aquests
pressuposts de 2024, i ells estan a disposició de tots vosaltres;
uns pressuposts que són importants per a cada una de les àrees
que componen la Conselleria de Turisme, Cultura i Esports; uns
pressuposts que tenen en compte seguir millorant la nostra
comunitat autònoma a cada àmbit, cada racó i a tots i per a tots
els ciutadans d'aquesta d'aquestes illes. 

I la millor manera de rebatre aquesta esmena a la totalitat
crec que fer un resum del que són els pressuposts d'aquesta
conselleria. Parlant en temes en termes globals, el pressupost
per a 2024 són 221.000.000 d'euros quan l'any passat eren de
164. Això es tradueix en un augment respecte del 2023 d’un
34%.

Un pressupost per a turisme desglossat de la següent
manera: la Direcció General 132 milions respecte dels 100 que
hi havia el 2023 i el pressupost augmenta en 30,5 milions; a
l'Agència d'Estratègia Turística de les Illes Balears, vull
comentar que el pressupost total per a 2024 és de 167,5 milions

i mig respecte dels 154, i suposa una variació de 12 milions, és
a dir, un augment del 8%. Per a l’ITS, com vostès sabran, al
pressupost hi ha prevists 136 milions i ja amb una primera
redistribució per conselleries, segons les finalitats, i Turisme
n’hi corresponen 26.

A Cultura, un pressupost de 31.200.000, que quedaria
desglossat a la direcció general quasi 7 milions; a l’Institut
d'Indústries Culturals 2,5 milions i l'Institut d'Estudis Baleàrics,
que té un pressupost per a 2024 de 9.440.000 respecte dels
3.724.000 del 2023, ja que assumim la política lingüística que
abans estava en una altra conselleria, i ara l’assumim mitjançant
l'Institut d'Estudis Baleàrics. I per acabar, els dos que queden
són l'Orquestra Simfònica de les Illes Balears, que té un
pressupost de 12 milions enfront dels 13 que tenia el 2023, i la
Fundació Robert Graves, que duplica el pressupost i passa de
75.000 euros a 250.000.

I després a Esports, on la direcció general que enguany el
pressupost és de 25 milions respecte dels 25,5 del 2023, i la
Fundació per l'Esport té un pressupost total de 12.800.000
enfront dels 11.400.000 que tenia l'any passat, que és un
augment del 12%. 

Aquest pressupost que ara avui aquí, en aquest debat,
tractam forma part del pressupost del canvi, són uns
pressuposts de gestió, de feina diària i d'idees clares. Com ja
vaig dir a la intervenció a la Comissió d'Hisenda, creim
fermament en el trinomi de la Conselleria de Turisme, Cultura
i Esport, que dóna sentit i estableix sinergies positives entre les
tres direccions generals.

En el nostre dia a dia, el turisme, la cultura i l'esport són
més que simples activitats de la vida quotidiana. Són tres pilars
fonamentals que defineixen l'esperit i la identitat de les nostres
illes. I és aquí on vull destacar la importància crucial d'aquests
àmbits en el desenvolupament d'aquesta comunitat.

Amb aquests pressuposts reafirmam el nostre compromís
amb sortint aquests tres pilars, continuarem fent feina per
fomentar un turisme sostenible, de qualitat enfront de la
quantitat, per promoure i preservar la nostra cultura i les
nostres tradicions i per incentivar la pràctica esportiva
professional, social i també inclusiva. Tenim molt clar que
aspiram a consolidar les Illes com a destinació única rica en
tradicions i oportunitats que tendrà com a objectiu perdurar a
les generacions futures. 

El turisme és un batec del cor de les nostres illes, que són
un paradís per als residents de Mallorca, Menorca, Eivissa i
Formentera, així com també per als visitants que ens visiten de
tot el món; i com cada any milions de persones vénen a gaudir
de les platges, de gastronomia, de la història i de la cultura.
Aquest flux constant de turistes és una font vital de recursos i
ocupació per a nosaltres i representa una oportunitat única per
promoure el desenvolupament econòmic sostenible a la nostra
comunitat. 

Per això volem assegurar que aquest turisme sigui
respectuós amb el medi ambient i contribueixi al benestar de la
nostra població, tenint presents els recursos limitats i que
aquests turistes també siguin acceptats per tots. 
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La cultura és el teixit que enllaça la història i la identitat de
Balears, les nostres tradicions, el nostre patrimoni i les nostres
manifestacions artístiques, són el nucli que ens fa únics. Amb
el vehicle de la cultura les generacions passades, es
comuniquen en les futures; i és la cultura la que ens permet
compartir la nostra riquesa i diversitat amb el món.

Els esports pensam que no només han de fomentar la salut
i el benestar dels nostres ciutadans, sinó que també han de ser
un gran potencial com a atracció turística. Les Balears són un
lloc perfecte per a les activitats esportives a l'aire lliure, com
vela, ciclisme i senderisme. A més, igual que amb el turisme,
el nostre compromís amb l'esport i els esdeveniments esportius
contribueix a donar a les Illes una major temporada turística
que, sense dubte, és beneficiosa per a les empreses i també per
als treballadors del sector. 

Si examinam el pressupost i la feina feta durant aquests
mesos, crec que es poden veure unes línies clares, un impuls
decidit quant als fons europeus, especialment en aquells MRR
del programa 14; una rectificació i adequació del decret
d'excessos; una reprogramació que varen fer ahir mitjançant la
Comissió del Pla de 2023, del Pla d’ITS; posar ordre i feina, i
crec que també impuls, a l’ICIB i el mateix puc dir de l'Institut
d'Estudis Baleàrics i Orquestra Simfònica; també la promoció
de l'esport balear, individual col·lectiu i d'alt nivell i la
formació de personal tècnicoesportiu.

Dins aquest proper 2024 que som a punt d'entrar, podria
assenyalar diverses fites que mitjançant aquest pressupost ens
hem plantejat i pensam que són punts claus dins cada una de les
àrees.

Dins la Direcció General d’Esports, un pressupost pensat i
definit per ajudar els esportistes. Dins la Direcció General
d’Esports, també, un pressupost que contempla la prescripció
de l'activitat física, com un dels seus grans objectius i un
pressupost que contempla la posada en marxa d'un centre de
tecnificació d’esports de la mar. 

Pel que fa a la Direcció General de Cultura, l’impuls final
i decisiu de la Caixa de Música, també l'actualització de l'oferta
dels cursos 2023-2024 amb noves activitats que permetran tant
al professorat com a l'alumnat disposar d'una selecció variada
d'aspectes diversos de la nostra cultura, com teatre, música i
cinema.

I de la Direcció General de Turisme, un treball constant per
a l'elaboració d'una nova llei turística participada i també la
modificació del decret o del mal anomenat decret d'excessos,
que atacarà més aquelles persones incíviques. 

Destacaria la necessitat d'aprovar tots els pressuposts
d'aquesta conselleria i m'agradaria llançar un missatge a tots els
grups parlamentaris d'aquesta cambra amb l'objectiu de
remarcar la vital importància i la vital necessitat de l'aprovació
d'aquests comptes per a 2024. Al mateix temps, vull donar un
missatge d'esperança i de suport al Govern i que siguin decidits
i donin suport -com dic- a uns comptes que no faran més que
donar cabuda, encetar el camí i aconseguir els objectius
marcats en aquest programa de govern.

És el moment de fer-ho, és el moment de continuar complint
el somni de molta gent que va decidir donar suport a un canvi
de polítiques a les Illes Balears el passat mes de maig; un somni
que a dia d'avui molta gent no entendria que no es dugués a
terme, perquè ells són els que varen dipositar la confiança amb
nosaltres, i ara, sense cap tipus de dubte, no els podem fallar,
perquè, de ben segur n’haurem de retre comptes. 

Moltíssimes gràcies, president.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Es el turno del Grupo Socialista en la
réplica a la cuestión incidental. Sr. Pitaluga, tiene la palabra.

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Sí, gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Bauzá, per la seva
intervenció. Però he trobat a faltar -diríem- una resposta a la
intervenció que hem fet abans, tant el Grup Parlamentari MÉS
per Menorca com jo, per defensar les nostres esmenes. M’ha
semblat que estava tornant fer una explicació del pressupost
com la que va fer quan va participar a la Comissió d’Hisenda,
per tal de fer una compareixença i explicar els pressuposts. A
mi el que m’hauria agradat més, esper que igual ho faci a la
seva darrera intervenció, és saber què opina sobre les nostres
esmenes i també sobre els temes i les preguntes que li hem
plantejat els grups de l’oposició.

He de dir també, que veig moltes vaguetats en el seu
discurs. I hi ha una cosa que li volia comentar, perquè ha parlat
molt de paraules, de preservar cultura, de preservar tradicions,
de preservar el patrimoni. I miri, crec que li faré una reflexió
sobre la llengua, però també sobre la cultura i les tradicions, i
m’explic. Els meus pares van néixer al costat de la ciutat
d’Alacant l’any 1926, i el català o valencià, com tenen costum
de dir-li allà, igual que aquí li diem mallorquí, menorquí,
eivissenc o formenterer, era la llengua majoritària de la
població, tot i que la burgesia començava a abandonar-la, per
considerar-la de gent humil i analfabeta. Mai no s’estudiava i
l’ensenyament era només en castellà. La immigració procedent
de zones de parla castellana durant els seixanta, setanta i
vuitanta, va multiplicar la població per quatre; una immigració
que no va poder ser integrada a la nostra cultura i que,
combinada amb la consideració negativa sobre la llengua que
el franquisme va inocular a l’ensenyament i a la societat,
trencant fins i tot la transmissió de la llengua de pares a fills, va
fer que en un segle, és a dir, avui, el català només el parla un
percentatge molt petit de la població de la ciutat. 

I fa un parell de mesos, VOX, els seus aliats, van intentar
declarar la ciutat d’Alacant zona castellanoparlant, perquè
segons ells, la llengua només és de les persones i Alacant era
castellana. Clar, on ha quedat la toponímia de la ciutat, la Serra
Grossa, el Raval Roig, el Pla del Bon Repòs, el Pla de la
Vallonga, tot són barris, la Muntanyeta? I la història on ha
quedat? I la documentació de segles de la ciutat, que és
pràcticament tota en català? I les cançons populars i l’himne de
la ciutat, i les rondalles, i les tradicions i la festa. I els
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alacantins catalonoparlants que encara queden, seran forasters
a la seva pròpia ciutat?

Senyors del PP, aquí també tenim una immigració molt
gran, que encara no ha aturat el seu creixement. Què passarà si
no la integram quan dividim l’alumnat per llengua? Què
passarà si desprestigiam la llengua catalana, en considerar-la
secundària i sense valor real? Si donam entendre que l’única
important a l’hora de la veritat, és la castellana? Si reduïm la
presència de la llengua catalana als pocs mitjans de
comunicació on té presència? Volem que acabi passant a
Eivissa o a Palma el mateix que està passant a Alacant? Que la
gent sigui considerada forastera a la seva pròpia ciutat? Jo
pensava que en aquest tema el PP de les Illes, o almenys una
part, era diferent al de la Comunitat Valenciana, però
malauradament avui veig que no, només els faltava l’empenta
de VOX.

Moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sr. Castells, tiene la palabra.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. Sr. Conseller, és una llàstima, ... la
qüestió incidental, o sigui, vostè no està obligat a intervenir en
aquest debat, els consellers no estan..., ho dic pels altres també,
normalment intervenen perquè el que diuen els diputats, els
interpel·len i vostès vénen a contrarestar el que diuen els
diputats. Clar -i perdoni, tal vegada estic sent inoportú-, però si
vostè ve i ens torna explicar el pressupost, clar, és que això no
li dóna dret a intervenir a vostè, perquè vostè el pressupost ja
el va presentar.

(Alguns aplaudiments)

Jo fins i tot demanaria, per la bona gestió del temps de tots,
que si els consellers demanen qüestió incidental, sigui per
debatre sobre les esmenes que hem presentat els diputats,
perquè -com ja els dic- no tenen obligació d’intervenir. Vostès
ho demanen de forma voluntària. 

Jo sí que he escoltat el que ha dit vostè, i la veritat, la idea
que jo tenia que aquesta conselleria era anar fent una mica més
del mateix, però fent molta més promoció turística i treballar
per a la proliferació del model turístic, és el que he vist. Vostè,
què ha dit? Ha dit, ha anat explicant els increments de
pressupost que hi havia, impuls a l’IEB, impuls aquí, és a dir,
tot s’impulsa, però sense concretar exactament en què. Ens ha
dit que vol fer una llei, ens ha dit que vol modificar un decret,
són coses que no són pressupostàries, per cert.

Per tant, ara, de veritat, vostè el que ha dit aquí de
pressupostari, nosaltres ens quedem igual que estàvem. És a dir,
respecte d’increment de doblers, el que he dit, el que jo ja
l’havia acusat a la meva primera intervenció. Ordenació del
sector, bé, puja un 37%; Cultura puja un 9%. És a dir, es veu
clarament a la seva conselleria tot això que vostè va impulsant,

bé, hi ha coses que s’impulsen molt més que altres. I a nosaltres
ens preocupa que hi hagi aquesta inversió, aquest insistir en
l’error d’invertir més en el sector i donar més ales al sector i
per tant, reforçar més aquest model de monocultiu turístic. Jo,
la veritat, esperava que vostè defensés les bondats, tal vegada
ho farà a la seva segona intervenció, és a dir, confrontar, dir no,
escolti Sr. Castells, nosaltres estem a favor del turisme, per
això, per això, per això i per allò. I podríem haver debatut. Però
clar, si nosaltres venim aquí d’alguna manera, li critiquem les
seves polítiques i vostè no rebat els nostres arguments, realment
no entenc aquest debat a què treu cap. Per tant, després no li
podré replicar, si ara em contesta, no li podré replicar. 

Vostè ha dit, d’un tema que jo també he dit que em
preocupa. Miri, a nosaltres no ens agrada que Cultura i Esports
estigui amb Turisme. Està molt bé, això sí que vostè ha utilitzat
una paraula que els agrada molt utilitzar, per justificar que això
estigui junt, diu: “les sinergies”, “és que tenen sinergies”.
Encara em preocupa més, perquè miri, si fossin compartiments
estancs, que vostè digui, miri, el meu equip, que, per cert, jo
també aprofito per saludar-los, uns es dediquen a Turisme i uns
es dediquen a Cultura i cadascú fa la seva feina, miri, encara.
El que em preocupa és una política cultural i una política
esportiva, que estigui cercant sinergies amb el sector turístic,
això és el que em preocupa, per no anar cap un model turístic,
que la seva finalitat no sigui donar resposta a les necessitats de
la població, sinó a les necessitats del turisme. Per tant, una
cultura i una política esportiva al servei de les necessitats del
sector turístic, perquè aquesta conselleria, que sempre molts
governs intenten equilibrar-la, els últims governs sempre han
intentat afegir-hi alguna cosa, es veu que Turisme com a tal, els
consellers no els agrada tenir-la i això també és una crítica per
als governs anteriors, Turisme i alguna altra cosa. 

Però clar, en aquesta conselleria sabem el què passa, que la
veu cantant, la política principal, el que ocupa la major part de
l’agenda del conseller és el turisme. Llavors, a mi em preocupa
que uns altres sectors, que per a nosaltres són molt importants,
i miri, m’ha agradat, la defensa que vostè ha fet de la
importància de la cultura jo la comparteixo absolutament, i per
tant, secundo totalment -i m’ha agradat també la seva
intervenció, Sr. Pitaluga-, si tant els preocupa la cultura,
s’haurien de preocupar una mica de la llengua també, perquè
tot aquesta riquesa de les Illes Balears, tot el que ens connecta
el passat amb el futur, el vehicle és la llengua, i vostès
s’omplen molt la boca de la cultura, però després del tema de
la llengua, doncs se n’ocupen poc, o la deixen una mica de
banda, per mor dels acords polítics que tenen. 

Per tant, em sembla que li he explicat la por que em feia
això de les sinergies. Només acabar, pens, pens jo Sr.
Conseller, tal vegada no hi ha debat entre vostè i nosaltres, o
almenys entre vostè i jo, perquè tal vegada pensem el mateix,
pensem el mateix de les seves polítiques, és a dir, jo crec que
són equivocades, i per això presenta una esmena a la totalitat,
i vostè pensa que són encertades i per això les encapçala. El
que vull dir és que segurament és veritat que aquests
pressuposts insisteixen en el monocultiu turístic, motiu pel qual
jo presento una esmena a la totalitat, i com que segurament
vostè també està d'acord que aquests pressuposts incideixen en
el monocultiu turístic, i a vostè ja li va bé, per això vostè
defensa aquest pressupost. 
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Per tant, evidentment, des de posicions oposades és
probable que no hi hagi debat, perquè realment estem d'acord
amb la qüestió de fons, que és que són uns pressuposts
absolutament orientats a reforçar aquesta dependència del
turisme de les nostres illes, que per a nosaltres és una debilitat
a superar. 

Gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, tiene la palabra para cerrar la cuestión incidental. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies, president. Primer de tot, vull contestar el Sr.
Pitaluga, perquè dels deu minuts que ha tengut, n’ha emprat
quasi cinc a criticar el pacte entre PP i VOX. Jo diria que el
pacte PP i VOX és un pacte entre la primera i la tercera força
política d'aquesta terra. Per tant, VOX té molts més vots que
altres formacions que són aquí i, per tant,  el pacte que puguem
tenir crec que l’hem de posar en valor.

(Alguns aplaudiments)

Quan em diu que polítiques inexistents, jo li diria que a
hores d'ara, a hores d'ara hem reunit la comissió ITS, hem
reunit una subcomissió que no s'havia reunit mai, d'excessos,
hem reunit el Consell de Cultura, hem reunit l'Assemblea de
l'Esport. Per tant, jo crec que la feina també va per bon camí. 

I li he explicat els pressuposts, Sr. Castells, a la meva
primera intervenció, perquè entenc que una esmena a la totalitat
és una esmena a la totalitat dels pressuposts. Per tant, jo el que
he fet ha estat reafirmar-me en el pressupost que duim a
aprovació.

Després, jo no sé qui és qui s’ompl la boca de cultura. Jo
crec que són vostès que s'omplen la boca de cultura. Hi ha
informes de la Sindicatura de Comptes quant a la gestió de
l’ICIB, quant a la gestió de l’IEB, quant a la gestió de la
Simfònica, jo crec que qui s’ompl la boca de Cultura i després
darrera la boca no hi ha res, són vostès i no nosaltres. 

(Alguns aplaudiments i se sent una veu de fons que diu:
“molt bé!”)

La posada en funcionament de l'Escola d'Hoteleria d'Eivissa
crec que és imminent, és imminent que se cedeixi al Consorci
de l'Escola d'Hoteleria d'aquí i és imminent, també, que els
problemes que s’ha trobat el conseller d’Indústria, de Comerç
i Indústria també pugui emprar aquesta escala per solucionar
aquesta problemàtica que s’ha trobat.

M’anomenaven el tren de Llevant, ahir vàrem fer la
reprogramació de les quantitats compromeses amb ITS que no
es gastaran aquest 2023, i crec que vàrem fer una

reprogramació més lògica i més sensata del que hi havia fins
ara.

Dependència del sector turístic, Sr. Castells, dependència
del sector turístic, no voldrà que el conseller de Turisme cerqui
alternatives al turisme? Jo crec que el conseller de Turisme el
que ha de fer és defensar el sector i posar-se al seu costat amb
col·laboració absoluta, perquè el sector vagi bé i també atacar
aquelles externalitats negatives que pugui dur.

Quant a la massificació turística, que també s'ha anomenat
per aquí, el turisme il·legal o el turisme a habitatges il·legals,
jo crec que és palès, i vostès s’obliden que han estat vuit anys
governant, jo crec que aquí, alguna responsabilitat tendran, ben
igual que en la renta per càpita d'habitants, que m’anomena
aquests darrers 25 anys, i jo crec que almenys en 16 han
governat vostès. Per tant, alguna alguna cosa, alguna cosa hi
tenen a veure ...

(Alguns aplaudiments)

... i també amb aquesta suposada dependència del turisme,
cercant alternatives al turisme, també aquests darrers 25 anys,
els mateixos 16 que crec que han governat vostès. 

Per tant, per la meva part, crec que queden contestades les
reclamacions que m'han fet i res més. Gràcies a tots, gràcies als
diputats, gràcies a l'equip i gràcies als grups parlamentaris
d'aquesta cambra.

Gràcies, president. 

EL SR. PRESIDENT:

Es el turno del Grupo MÉS per Mallorca, Sr. Apesteguia,
tiene la palabra. 

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sr. President. No voldria dirigir-me
directament a vostè, Sr. Conseller, perquè no té la possibilitat
de contestar-me i, per tant, seria una descortesia per part meva,
però, evidentment, aquest diàleg que ha tengut vostè amb els
representant del Partit Socialista i de MÉS per Menorca, és el
fons que motiva les esmenes i també el sentit del vot a les
esmenes d'altres grups per part de MÉS per Mallorca. 

Clar, no ens podem sostreure, primer, de la divergència
quant a la política turística, que aquesta ja l'hem comentada en
altres ocasions i que és ben palesa, de quines creim que han de
ser les polítiques públiques referides a turisme, i així nosaltres
tenim esmenes, precisament, que eliminen la partida que vostès
destinen a promoció turística, li hem dit en diverses ocasions;
la primera, perquè creim que a la situació actual no té cap tipus
de sentit fer promoció turística, perquè precisament l'acció
sobre els mercats emissors hauria de ser una altra més que
mirar d’atreure més visitants en un moment en què hi ha
massificació, saturació o -com li he dit altres vegades- el
sinònim que el conseller tengui bé a emprar, però que, en
qualsevol cas, hem sobrepassat la capacitat de càrrega que
tenim en aquestes illes, no només des del punt de vista dels
mateixos residents, sinó també des del punt de vista dels
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mateixos visitants. I, en aquest sentit, nosaltres creim que no té
sentit que haguem augmentat la previsió destinada a la
promoció turística; i també perquè, a més, és una competència
transferida als consells i, per tant, haurien de ser ells els que
tenguessin aquest debat i decidissin finalment quin tipus d'acció
fan sobre els mercats emissors.

I després, sobre una de les seves altres competències o àrees
competencials, com podia ser la llengua,  és ver el que ha dit el
Sr. Castells, i és innegable que amb l'eliminació de la Direcció
General de Política Lingüística i el traspàs de les seves
competències a l'Institut d'Estudis Baleàrics, s'ha perdut
1.000.000 d'euros pel camí. Per tant, no es mantenen les
polítiques lingüístiques, sinó que decreix l’aposta d’aquest
govern pel que fa a la promoció del català i al treball per a la
seva plena normalització social, però és que, més enllà del que
fa també la seva conselleria en concret, no ens podem sostreure
que forma part d'un govern que aplicarà segregació lingüística
per anar en contra de -i ho han dit expressament el grup
parlamentari que la motiva-, per anar en contra de
l’ensenyament en llengua catalana o es posa en marxa una
oficina de persecució del català, una oficina política súper
dotada la finalitat de la qual -com he dit- és la persecució de la
llengua catalana en els àmbits en què pugui estar mínimament
normalitzada. Vostè forma part d'aquest govern i, per tant, la
seva política lingüística també ve derivada del que fan la resta
de conselleries en aquest àmbit.

Més enllà d'aquesta reflexió, que suposa, evidentment, un
distanciament prou important, nosaltres hem presentat esmenes,
creim que amb esperit constructiu, a l’àrea de cultura. Com
vostè sap, hem proposat la recuperació de l’ajuda que es feia a
la Fundació Antoni Maria Alcover, perquè no enteníem que
s’hagués eliminat i que, a més, la mateixa fundació ens va
transmetre la capacitats d’execució d'aquesta partida que tenia
i crec que, a més, el seu grup parlamentari ha rebut aquesta
esmena de forma positiva, però no podem entendre que no
atenguin les esmenes que hem fet per recuperar la dotació que
hi havia per a l'Institut Ramon Llull, que s’ha vist disminuïda
en 50.000 euros, en un 10% i que forma part de les eines
importants que tenim en aquestes illes pel que fa a la difusió i
a la projecció exterior dels nostres creadors; tampoc que
previsiblement no s'accepti la del Teatre d'Inca o la dotació de
l'Oficina de Drets Lingüístics, com està ara, que està prevista
amb 150.000 euros i creim, que és una quantitat més que
suficient, per descomptat, molt més efectiva que almanco els
750.000 euros que amb powerpoint o sense, VOX va convèncer
el vicepresident que els inclogués en els pressuposts per
perseguir el català.

Pel que fa al foment de l'esport, nosaltres també proposam
mantenir les ajudes als consells per als programa de “Valors a
l'esport”, no podem entendre que s'hagi eliminat aquest
programa, aquesta transferència dels consells, perquè -els ho
torn a dir- vagin a un camp de futbol on es juga un partit
infantil qualsevol matí d'un cap de setmana, i diguin-me si el
que es viu en aquests actes esportius són valors positius per als
nostres infants, perquè, més enllà del valor positiu intrínsec que
té l'esport, també hem de fer que siguin pràctiques saludables
des del punt de vista del creixement com a ciutadans d’aquests
infants. I no hem aconseguit que la pràctica esportiva estigui

envoltada de bons valors i, per tant, cal continuar fent-hi feina
i, en qualsevol cas, amb aquest programa o amb qualsevol altre.

Pel que fa al fons de l'impuls del turisme sostenible,
nosaltres proposam l'adquisició de La Bastida d'Alaró, creim
que és un espai important des del punt de vista mediambiental
i que hauria de passar a formar part del patrimoni del Govern
de les Illes Balears. També la rehabilitació dels escars de
Portocolom, el conseller de la Mar no hi és, però creim que és
un espai que viu una degradació important i que hauria de tenir
una vinculació per part del Govern de les Illes Balears. També
la construcció de dos dipòsits i arreglar-ne un tercer a
Campanet en alta o el pla d'adaptació d'infraestructures
hídriques per mirar de planejar les infraestructures que cal
construir aquests en aquest àmbit.

Pel que fa a transport o a mobilitat, nosaltres proposam la
creació d'una partida per a ajudes als ajuntaments per a
l’execució dels plans de mobilitat, perquè, com vaig dir també
en comissió, moltes vegades hem ajudat els ajuntaments a
redactar aquests plans de mobilitat, però no tenen la capacitat
després d'executar-los i, per tant, necessitam que el Govern
s'impliqui no només en la redacció, sinó en l’execució, perquè,
si no, queden dins un calaix i són paper banyat. També en
execució de la via verda i el carril bici entre Alaró i Consell o
la recuperació de l'antiga via ferroviària entre S'Arenal i
Llucmajor, a més, en compliment de la Llei de camins públics
de Mallorca i Menorca.

Pel que fa a medi ambient proposam l'ampliació de la
reserva marina de Palma i de la de les àrees més sensibles del
Parc Nacional de Cabrera i els projectes per estudiar els estudis
per aquestes ampliacions. A més, proposam augmentar la
dotació per a la millora de la neteja del nostre litoral -vostè crec
que prefereix la paraula saturació, si no vaig malament, en lloc
de massificació-, convendrem que el nostre litoral és de les
àrees on es pateix una saturació els mesos d'estiu i que,
precisament per la sensibilitat mediambiental d’aquests espais
i la gran afluència de gent, el Govern ha de fer molta més feina
per garantir que des del punt de vista mediambiental, però
també de les persones que hi van, ha d’estar en molt millors
condicions de les que ara moltes vegades presenta. També
proposam la obertura de Can Fasser d'Andratx o la millora dels
EDAR de Campos, d'Andratx i de Sóller. Confii que la
proposta de les millores dels EDAR mai no sigui tractada
depenent de quin grup les proposi, confii  en aquest fet i que,
per tant, tots rebin el mateix vot per part del Grup Parlamentari
Popular.

Pel que fa a l'àmbit de l'agricultura proposam, també a
càrrec del fons d'Impuls del Turisme Sostenible, la dotació de
maquinària en el sector per tal de dinamitzar el sector de la
biomassa. Jo ja els vaig dir que, a més, és una àmbit que conec
aquí, que és especialment interessant arreu de les nostres illes,
però especialment a l'àmbit de la Serra de Tramuntana, on hem
de deixar de mirar els boscos des d'un punt de vista
estrictament romàntic i hem de mirar que els propietaris o els
gestors d'aquests boscos tenguin una viabilitat econòmica que
permeti que la interacció amb el bosc segueixi de forma natural
i no només estigui supeditada moltes vegades a la inversió de
fons externs de les nostres illes i que, per tant, els propietaris
els hagin de vendre.
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També proposam ajudes al sector vinícola, en aquest sentit,
també lligades a la biomassa, però també a la circularitat del
sector. Una ajuda no és un programa gran i creim que és una
proposta també positiva i acceptable per part del Govern, I
després una sèrie d'ajudes, la creació d'una sèrie d'ajudes per al
manteniment del paisatge. 

Com ja he dit, creim que les esmenes que hem fet han estat
en sentit constructiu, més enllà de la discrepància que -com
vostè sap- existeix entre un govern que, com vostè ha dit, no
pensa canviar el rumb turístic d'aquestes illes, i un grup
parlamentari que defensa activament el decreixement turístic i
entre un govern que, malauradament -i en això cregui'm, que
crec que va més enllà de la distància ideològica i que jo lament
el que està produint-, un govern que ataca la nostra llengua,
quan el que creim des d'aquest grup parlamentari és que hauria
de fer una aposta molt ferma per mirar de recuperar el seu ús
social, que va en detriment i no estar devora del poderós, sinó
devora aquell que ho necessita.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. El Grupo Mixto se divide su intervención,
¿verdad? En primer lugar, Sra. Gómez, tiene la palabra.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. Sr. Conseller, efectivament, vostè no
té altre remei que defensar la seva conselleria, i, clar, quasi està
obligat a posar partides de promoció turística. Per tant, és ver
que des de la seva àrea és difícil parlar tot el model, vostè ha de
defensar el seu feu, però des d'Unides Podem pensam que
aquest model unívoc d’apostar-ho tot a una sola panera, de
posar tots els ous a la panera del turisme, ens du a crear més
riquesa turística, perquè curiosament augmentam en riquesa
turística, però es produeix també de cada vegada i en paral·lel
una major desigualtat social. L’economia només basada en el
turisme és una economia de la precarietat, fonamentada en el
treball, moltes vegades (...)  i a més intermitent,  provoca
col·lapse de carreteres, camins i espais naturals, mobbing
immobiliari, produeix no residents que expulsen els residents
pel dret a un habitatge digne, gentrificació dels nostres pobles
i ciutats, un consum insostenible d'aigua que no tenim, se
sobrepassa la petjada ecològica, es produeixen emissions de
CO2, que no som capaços d'aturar, sinó que permetent que
vagin a més, per exemple, en tot el tema dels vols executius,
que són els famosos jets privats, ... I, clar, i a més tot açò
haurien de tenir preocupació pel canvi climàtic, a més
reconeixent que fins i tot els turistes s’estan queixant que és
quasi impossible aguantar la calor que passam aquí a l’estiu.

Així i tot de ver que entenc que vostè faci la feina que li han
encomanat fer, però nosaltres, que pensam que seria bo caminar
cap al decreixement turístic, el que li hem proposat és una gran
esmena i demanam la baixa de la partida de promoció turística,
d’una gran partida que té vostè de 95 milions d'euros, i aquesta
partida la volem invertir en temes de tipus social, recuperar
l'escut social que ha volat de la Conselleria d’Afers Socials,

apostar clarament per al transport públic gratuït, i aprofitar
també per recuperar la partida per als pisos de Don Pepe
d’Eivissa, perquè aquesta gent necessita que li donem suport
d'una vegada per totes. 

Per tant, des de dos models que estan claríssimament
confrontats, bé, és quasi impossible que arribem a un acord. I
nosaltres apostam per aquesta baixa, d'alguna manera li dir
econòmicament la conselleria, perquè no compartim model.

A partir d'aquí, parlem de cultura. Bé, la veritat és que falta
una gran aposta econòmica per a tot el tema cultural. Nosaltres
hem presentat diverses esmenes en aquest sentit. Concretament,
la 18348 i la 10364 van de rehabilitació de patrimoni històric
a les Pitiüses, i per a Menorca li havíem demanat que es fes una
aposta clara per donar suport a la Menorca Talaiòtica de
Menorca. La veritat és que econòmicament no veim una aposta
clara i redunda tot -pensam- la mateixa configuració inicial de
la seva conselleria ho indica, que al final la Menorca Talaiòtica
gestionada en mans del Partit Popular acabarà sent un producte
turístic més, igual que crec que consideren la cultura i fins i tot
els esdeveniments esportius en aquest sentit. I nosaltres el que
volíem és que realment donessin suport a un perfil
d'investigació i de recerca, aprofitar el nomenament que ha fet
la UNESCO i que el Govern balear apostés clarament, no
només per fer-se fotos, que està molt bé, tothom se les fa, però
falta de ver un suport important a Menorca i a aquest
pronunciament de Menorca Talaiòtica. Havíem demanat 2
milions d'euros també per a difusió, per a una difusió
emmarcada dins aquest perfil que jo li comentava. 

Respecte del monocultiu turístic, òbviament, apostam per la
diversificació econòmica, enfortint el sector primari,
encaminant-nos cap a la sobirania alimentària, revaloritzant la
indústria local i reorientant el producte turístic de les Illes, de
manera que camini cap a un decreixement que permeti que no
siguin uns pocs els guanyadors d'aquest negoci i molts els
perdedors i perdedores, perquè està comptat, el diagnòstic és
claríssim, hi ha una relació inversa: a més turisme, més
empobriment. 

I bé, volíem, ja per acabar, recordar que la petjada
ecològica que estem patint està també directament lligada al
tema del turisme, i, si bé potser no és només seva competència
-jo entenc que vostès no poden venir i dir ni que estigués
d'acord, no li han encomanat aquesta àrea- i que estigui només
enfocada a la promoció, francament, ens situa de manera molt
llunyana i confrontada. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. A continuació va a intervenir, sí, Sr.
Córdoba, tiene la palabra. 

EL SR. CÓRDOBA I MARÍ:

Gràcies, president. En aquesta secció, la 12, són quatre les
esmenes presentades per Sa Unió, sobretot a turisme i cultura.
Jo sí que he de dir que crec que almenys a Formentera, aquesta
unió de cultura, esport i turisme encaixa molt bé, fins i tot
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gastronomia i moltes coses més, tenim molts bons exemples en
aquest sentit. Aquestes esmenes que hem fet han estat
negociades amb els consellers del Consell de Formentera i els
consellers balears del Govern de les Illes Balears, i han estat
consensuades. Les quatre són ben importants per a la nostra
illa, i passaré a dir quines són.

Una molt important seria l'ajuda a sectors de transport
marítim per garantir la primera barca entre Formentera i
Eivissa, a la franja horària entre les5 i les 6, sobretot a l’hivern,
entre octubre i abril, a l’estiu no hi ha problemes, però a
l’hivern hi ha bastants problemes, i hem de pensar que el port
de Formentera, al final, és l'única sortida que tenim, i si hem
d’enllaçar amb vols, tant aquí com a la península, no poder
agafar els primers vols, ja ens complica bastant. En aquest
sentit he de donar gràcies al conseller de la Mar -que ara mateix
no és aquí-, el Sr. Lafuente, que abans de tenir-hi la partida
pressupostària ja ha aconseguit solucionar aquest problema. 

La segona esmena és la Llei de sostenibilitat mediambiental
i econòmica a l'illa de Formentera. Per resumir-ho una mica és
el que li deim nosaltres, Formentera ECO, que és la limitació
d'entrada de vehicles a Formentera, i aquestes inversions les
volem per millorar la mobilitat sostenible, tant en combustibles
que no siguin fòssils, com intentant que s'utilitzi el transport
comunitari en lloc del transport individual. És una cosa que
durant aquests últims anys ens ha funcionat molt bé, i aquesta
vegada us demanam una quantitat una miqueta més alta per
poder fer més coses 

La tercera esmena seria per la creació del Museu de
Formentera, per donar compliment a la Llei de patrimoni de
1998 que en aquell moment donava un termini de tres anys per
a la creació del museu, duim 22 anys de retard, ara hem
aconseguit, amb aquestes reunions que dèiem entre consellers
de diferents administracions, que s'arribi a un acord i tenguem
una partida per començar aquest projecte. 

I una última que havíem demanat és que la contractació de
personal a mitjans i vehicles terrestres, així com embarcacions
de vigilància i control de la zona litoral de l'illa de Formentera,
tant per a la conservació de la posidònia com del medi natural
aquàtic. Això, amb les noves competències de l'Estat el que ha
passat és que l'Estat ha retirat d'aquestes competències, ara
mateix a Formentera no hi ha cap control, no hi ha mitjans per
dur això d'aquí i la Conselleria de la Mar ràpidament ens ha
ofert aquesta possibilitat, i ja sabem que a vegades és més
senzill aconseguir mitjans que no personal, sobretot a
Formentera, però que hi hagi aquesta partida per a nosaltres és
molt important.

I res, simplement explicar-les i agrair a tothom que vulgui
donar-hi suport i agraïts de part del poble de Formentera.
Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tiene la palabra 

EL SR. MATEO I HERNÁNDEZ:

Muchas gracias, señor presidente. Señoras diputadas,
señores diputados, muy buenas tardes a todos. Durante esta
última semana, antes de las fiestas de Navidad, debatimos y
votamos los presupuestos generales de nuestra comunidad
autónoma para el año 2024. Y sí, desde el Grupo Parlamentario
Popular esperamos que puedan aprobarse estos primeros
presupuestos de cambio. Nadie dijo que hubiera de ser fácil
alcanzar el resultado deseado, pero lo que está claro es que
deseamos que el esfuerzo realizado y la negociación llevada a
cabo merezca la pena. En este sentido, querría dar las gracias
a todos aquellos compañeros diputados y compañeras diputadas
del Grupo Parlamentario Popular que han hecho esto posible,
y gracias también a los irreductibles colaboradores que, en la
sombra, desde las oficinas del Parlament nos ayudan día a día,
y nos hacen el trabajo infinitamente más fácil. Muchas gracias,
de verdad.

E lo que se refiere a esta sección 12 de la Conselleria de
Turismo, Cultura y Deportes, en atención a su nueva estructura
y configuración, tal y como muy bien ha señalado el conseller
Jaume Bauzá, el presupuesto global se sitúa en torno a 221
millones aumentando por tanto en un 34,7% para este ejercicio
de 2024. Estamos ante unos presupuestos que en materia
turística tienen como principal objetivo poner en el lugar que
corresponde a nuestra principal industria, reconociendo su
papel esencial en el contexto económico social, pero también
medioambiental de nuestras islas. Del mismo modo, son los
presupuestos que tienen como misión difundir y promover la
cultura de las Illes Balears en todos los ámbitos, revitalizar y
potenciar nuestras señas de identidad y promover y proteger la
cultura propia de cada isla, nuestra historia, nuestro patrimonio,
nuestras tradiciones, nuestra lengua y nuestras manifestaciones
artísticas y, por supuesto, estos presupuestos también apuestan
por el deporte, por fomentar la actividad deportiva a todos los
niveles y por la alta competición; por la tecnificación y el
impulso y la promoción de la función social de la actividad
física y del deporte en su dimensión educativa y saludable, lo
que, entre otras cosas, exige dedicar partidas al mantenimiento
y mejora de las infraestructuras deportivas del Gobierno. 

El conseller ya se ha referido a las diversas enmiendas a la
totalidad presentadas por los grupos parlamentarios Socialista
y Més per Menorca, y aquí pasaré a tratar las enmiendas
parciales que han quedado pendientes de aprobación tras su
paso por la comisión del pasado miércoles. 

En primer lugar, cabe señalar que desde el Partido Popular
aceptamos la enmienda 10827 del Grupo Socialista y
votaremos a favor del inicio del proyecto arqueológico de los
Closos de Can Gaià de Portocolom, precisamente dentro del
programa 455A, de promoción y servicios de cultura.

En esa misma línea hemos entregado a todos los grupos
parlamentarios una propuesta de transacción sobre la enmienda
10873, también del Grupo Socialista, que trata de la adecuación
de Sa Senieta, como sede del futuro museo de Formentera.
Desde el Grupo Popular recogemos el guante y creemos que se
trata de una propuesta que debe ponerse en marcha, pero en
este momento proponemos una reducción de la partida
propuesta, que pasaría de 428.000 a 150.000 euros. 
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Del mismo modo hemos entregado copias de una posible
transacción a una enmienda presentada por el Grupo MÉS per
Mallorca sobre la aportación del Govern de les Illes Balears a
la Fundación Antoni Maria Alcover, tal como ya se debatió en
la Comisión, Sr. Apesteguia, era esta una de las enmiendas que
podían tener cabida en estos presupuestos, y le agradezco aquí
su insistencia y siempre sus bienvenidas explicaciones, y
aprovecho para comentar que en estos mismos instantes se está
negociando y estamos ante la prácticamente segura aceptación
de las enmiendas 10174 i 10179, transaccionadas, cuyo
objetivo sería que pasaran de la Conselleria de Turismo a la
Conselleria de Agricultura, la primera se refiere a un proyecto
de dotación e infraestructuras para el sector de la biomasa, y la
segunda, la 10179, sobre la adquisición de la finca de Sa
Bastida.

Y en esa misma línea de actuación hemos dado traslado
también a todos los partidos del arco parlamentario de las dos
posibles transacciones a sendas enmiendas presentadas por
MÉS per Menorca, la 10413, sobre los fondos con los que
dotar el Consejo Insular de Menorca para apoyar las labores de
elaboración del nomenclátor de toponimia, y la 10360, relativa
a las cantidades con las que el ayuntamiento de Ciutadella debe
realizar el mantenimiento de la actividad museística de Can
Saura. Gracias también al Sr. Castells por su magnífica
predisposición. En estas transacciones presentadas por MÉS
per Mallorca i MÉS per Menorca, simplemente se altera el
destino de la concreta partida, sin modificar la cantidad
inicialmente asignada a cada una de ellas. 

Por otra parte, desde el Grupo Parlamentario Popular nos
pronunciaremos favorablemente sobre las 4 enmiendas
presentadas por Sa Unió de Formentera -a quien agradecemos
además su apoyo en estas jornadas de presupuesto-, si bien es
cierto que en una de ellas la 10295, a la que precisamente ha
hecho referencia, que versa sobre las ayudas al sector al sector
marítimo, proponemos una sencilla transacción para trasladar
esta partida a la Conselleria del Mar. 

Por lo demás, creemos positivo contribuir al fondo
específico para la financiación de actuaciones orientadas a
garantizar la sostenibilidad medioambiental y turística de la isla
de Formentera, muy en la línea de lo que desde el primer
momento se ha marcado como objetivo este gobierno, la
sostenibilidad en todas sus posibles vertientes, enmienda
10297, apostando también por la vigilancia y el control de la
zona litoral de la isla, velando por la conservación de la
posidonia y del medio natural, enmienda 10302, y por la
creación de el Museo de Formentera, efectivamente una amplia
... dando cumplimiento a un mandato que deriva ya de 1998,
enmienda 10300.

En lo que respecta a las enmiendas que presenta el Grupo
Parlamentario Popular a consideración del Pleno y que no
fueron aprobadas en comisión, adscritas al programa 571,
dentro de las iniciativas de impulso al turismo sostenible,
presentamos la enmienda 10006 para contribuir a la puesta en
marcha de nuevos puntos de carga de vehículos eléctricos en
Ibiza; la 10048, sobre la adecuación y reforma del edificio Ca
l’Avi, de Ciutadella; la relativa a la reforma del teatro El Salón
de Es Castells, 10050; y la del recinto de Son Catià, Menorca
Talaiòtica, 10051. 

Por otra parte, y dentro del programa 714A, relativo a
proyectos de turismo sostenible, proyecto de agricultura,
creemos positiva la compra de una finca rústica en Sa Rota,
enmienda 10047; del mismo modo que en el programa 751,
relativo a proyectos turísticos, apostamos por la redacción del
proyecto de la segunda fase del Centro d’interpretación de la
Mar Talassa, 10052, y por la compra del teatro de Fornells,
10055.

Y todo ello sin olvidarnos de una más que necesaria
campaña preventiva de concienciación ciudadana dirigida a los
potenciales y numerosos visitantes de las por todos queridas
fiestas de Sant Joan de Ciutadella, enmienda 9998. 

Bien. Una vez concluida esta breve exposición, sometemos
a la consideración del resto de grupos parlamentarios cuántas
transacciones y enmiendas han sido aquí presentadas,
esperando y deseando que pueden ser muchas de ellas
aceptadas. 

En definitiva, y para terminar, desde el punto de vista de la
sección 12, dedicada a la Conselleria de Turisme, Cultura i
Esports, nos hallamos ante unos presupuestos pensados para
potenciar, promover y proteger lo mejor de la cultura de
nuestras islas en sus más variadas manifestaciones, unos
presupuestos que apuestan por el deporte como un elemento
dinamizador, fuente de salud, eje de transmisión de valores
esenciales, también en su vertiente más profesional; y un
presupuesto que apunta a lo más alto en materia turística por
cuanto debemos aspirar a ser los mejores en lo que mejor
sabemos hacer. Esto no significa, y lo repetiremos las veces que
haga falta, que demos rienda suelta a un crecimiento sin freno
e ilimitado de la actividad turística en nuestras islas o que no
debamos trabajar en orden a la consecución de la tan manida,
pero a la vez poco contemplada diversificación. No es eso lo
que mueve al Grupo Parlamentario Popular ni tampoco a este
gobierno. Queremos una industria turística de la que seguir
sintiéndonos orgullosos, queremos apostar sin ambages por la
promoción turística, la de Illes Balears, y queremos luchar por
los fondos Next Generation de la Unión Europea. 

Por tanto, y en definitiva, sí, tenemos distintas maneras de
enfocar el camino, nosotros, por ejemplo, creemos en el
trinomio cultura, turismo y deporte, es nuestra apuesta y sobre
ella construimos estos presupuestos en su sección 12. Pero lo
que es innegable es que, aunque los caminos sean distintos, es
que para todos, para nosotros, también para el Grupo Popular,
para este gobierno y para nuestra presidenta, nuestras islas y
nuestros ciudadanos son lo primero. Lo dice el primer punto
del derecho del decálogo del Partido Popular incluido en
nuestro programa electoral. Defendemos poner a la persona, al
individuo y a su proyecto de vida en el centro de las políticas,
garantizando su libertad, sus oportunidades y su bienestar. Y
estos presupuestos son una buena muestra de ello, unos
presupuestos que no hacen más que cumplir con los objetivos
marcados, cumplir, en definitiva, con la palabra dada. 

Muchísimas gracias. 

(Alguns aplaudiments)
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EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. ¿El Grupo Parlamentario VOX quiere
intervenir en contra, fijación de posiciones? 

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Fijación de posiciones.

EL SR. PRESIDENT:

Muy bien, pues es el turno entonces del Grupo Socialista,
Sr. Pitaluga, por cinco minutos. 

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Gràcies, Sr. President. Vull agrair les respostes del Sr.
Conseller i del Sr. Mateo en la cambra, si em permet el Sr.
Conseller, només voldria dir-li dues coses molt breus. Bé, la
primera és que fer reunions la veritat és molt poca cosa quan es
governa, no?, també cal prendre decisions, plantejar-se
objectius, desenvolupar polítiques i reunir-se està bé, però
necessitan alguna cosa més, i sembla que tot ho fia a la futura
llei turística i, clar, això em recorda molt aquest “se verá”, de
la consellera Vidal. 

I que digui que l'escola que vàrem fer nosaltres, l’Escola
d'Hoteleria d'Eivissa s'obrirà, clar, vuit mesos després, què vol
que li digui?, que faltaria més, és que si no, malament aniríem. 

Pel que fa a la resposta de les esmenes, vull comentar que
a totes les esmenes dels grups polítics MÉS per Mallorca, MÉS
per Menorca i Unidas Podemos votarem a favor. I votarem en
contra de les del PP i els seus aliats, perquè no volen participar
d’ aquesta claudicació davant VOX, no volem participar del
blanqueig dels pressuposts que s’està fent amb aquesta aliança,
uns pressuposts de la segregació, uns pressuposts de la
persecució lingüística, també de la persecució del professorat,
i també de la persecució -diria a més- dels agents socials, no en
llevar-los les subvencions. I vull dir al Partit Popular que de les
relacions tòxiques és possible sortir-ne. 

I per finalitzar, també m’agradaria dir que les nostres
esmenes, ho he dit abans, però torn a insistir-hi- eren esmenes
constructives i comentar com a reflexió final, que en la part
d’esports, algunes de les esmenes, fins i tot, l’any passat, havien
estat del Partit Popular, per això no entenc què és el que ha
passat. El que vostès valoraven l’any 23 d’una manera tan
positiva que fins i tot varen presentar com esmena, ara hi votin
en contra.

Simplement això, moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

(El Sr. Vicepresident Primer substitueix el Sr. President en
la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Diputat. Pel Grup P arlamentari MÉS per
Mallorca, té la paraula el Sr. Apesteguia, per un temps màxim
de cinc minuts.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sr. President. No l’exhauriré ni a prop
fer-s 'hi, simplement don per explicar totes les esmenes. Vull
agrair el suport al Partit Socialista i a la resta de grups que han
manifestat el suport a totes les nostres esmenes, també les
esmenes aprovades, afirmam que acceptam la transacció que
ens ha proposat per part del Partit Popular, també agraïm la
intervenció del conseller d'Agricultura i del conseller de
Turisme in extremis per l'aprovació de dues esmenes, si el
debat dura cinc minuts més per ventura n’aconseguim alguna
més, qui sap, però, en qualsevol cas, volem manifestar i com ja
han dit que més enllà de les esmenes que es produeixen en
aquest àmbit, ens preocupa, sincerament, Sr. Conseller, i
l'animam a fer una reflexió profunda, el rumb contrari a la
llengua catalana que està prenent aquest govern i que vostè és
el responsable, precisament, d'evitar -ho i, per tant, hauria de
fer un esment especial al conseller d'Hisenda, perquè cada
vegada li fa un traje.

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Diputat. Per part del Grup Parlamentari Mixt,
té la paraula el Sr. Castells per un temps de cinc minuts. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. Sr. Conseller, jo entenc que vostè diu
“com que som el conseller de Turisme, he de vetllar pel
turisme, eh?” Sí, és clar, però és que vostè és una part d'un
govern que té una orientació, que -com li deia- és una i com
que nosaltres la impugnam, és normal que quan jo li dic és que
en aquest pressupost, el turisme de massa pes. Clar, vostè surt
aquí a treure pit perquè això és precisament el que vostès
consideren que s'ha de fer. Tots aquests aspectes crec que han
quedat clar.

I discutint sobre aquests aspectes més de fons, no hem
entrat a parlar més concretament d'esmenes. Jo simplement
volia dir que nosaltres, amb tota aquesta perversió que ha fet de
l'ITS, no hi estam d'acord, és a dir, a haver-lo distribuït abans
que es reunís la comissió, no hi estam d'acord, igual que no hi
estam d'acord, i ja ens hi oposàvem sempre, també a la anterior
legislatura, que llavors els grups converteixin l’ITS en la
manera d’anar col·locant els seus diferents projectes, no? I en
aquest sentit, nosaltres, tot i que hi ha alguns -i ara em refereixo
tota una sèrie d'esmenes d'afectació que ha fet el Partit Popular,
moltes inversions a Menorca, no?, la compra de finca pública
Sa Roca, l'adequació i reforma de Ca l’Avi, la reforma del
Teatre Salón, nosaltres crèiem que això no són, ... és a dir, la
manera de tramitar això no és amb una esmena d'un grup polític
a la secció 37. Per què? Perquè de la secció 37 en decideix el
destí una comissió del turisme sostenible, i així és com ho diu
la llei. Aleshores, o fem les lleis, i ens les creiem i les complim
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o, si no, escolti, tot és un “caxondeo”, igual que posar aquí,
dintre de l’ITS, Menorca Reserva de la Biosfera. No, si hem
aprovat una llei que diu que és un mecanisme especial de
finançament, doncs que sigui un mecanisme especial de
finançament, perquè, si no, al final anam fent lleis i després
acabam fent, cada govern, el que li dóna la gana i creiem que
no és manera de funcionar. 

Per tant, què farem amb aquestes esmenes? Com que estam
d'acord amb algunes de les propostes que fan, però no estam
d'acord amb la manera com es fan, nosaltres ens hi abstindrem,
tant a les que ha presentat el Partit Popular com a les que ha
presentat el Grup Socialista, una mica amb la mateixa idea,
no?, vinga, anem a pescar a la secció 37. 

I posaré un exemple, la compra de la finca pública de Sa
Roca, que el Partit Popular la presenta com una esmena a la
secció 37, nosaltres tenim la mateixa esmena, però transferint
aquests doblers a l'Institut Balear de la Natura, que és qui ha de
comprar això, no? És a dir, això demostra com la mateixa
actuació, però que s'ha de pressupostar allà on toca i no
d'aquesta manera. Per tant, nosaltres ens abstindrem en aquestes
esmenes.

D'altra banda, també hem rebut dues propostes de
transacció, que jo agraesc, i ja li vaig demanar disculpes en el
seu moment, Sr. Mateo, per no haver-li resposta amb prou
celeritat, però, clar, vostès han d'entendre una cosa també, és
clar, fa un mes i escaig que estam tramitant els pressuposts,
dilluns, tothom -i jo agraeixo personalment a tots vostès que
m’han cridat a mi o a la Sra. Gomila per proposar-nos
transaccions-, però en un dia hem de resoldre totes les
transaccions que ens cauen al damunt, no? Jo, en aquest cas,
ara li observava al Sr. Mateo que la transacció que nosaltres
hem rebut a mi no em permet saber ...és insuficient, és a dir,
tècnicament és insuficient, no veig quina és la classificació
orgànica del lloc on vol fer la baixa, no ho veig, i, per tant, no
puc acceptar la transacció, tot i que m'imagín que està ben
plantejada, no la puc acceptar. Per tant, això tant a l'esmena
10413, per a l’elaboració del nomenclàtor de toponímia, com
a l'esmena 10380, per donar suport a les activitats de Can
Saura. 

A banda que la poca informació que em donen sobre on
volen fer la baixa tampoc no entenc que s’adigui amb la
naturalesa de l'esmena que proposam, llavors són coses -
diguem- del directe, i jo entenc que el Sr. Mateo digui, home,
si només li he proposat dues esmenes, clar, d'una secció sí, però
clar, nosaltres n’hem rebut de moltes seccions i és un ... un
dany col·lateral més d’haver fet les coses tan de pressa i
corrents i a darrera hora que, malauradament, aquests temes,
per falta de temps de poder-los analitzar com toca, doncs
malauradament, tot i agraint-li la bona intenció, Sr. Mateo, no
podem acceptar.

Gràcies, Sr. President. 

(El Sr. President reprèn la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tiene la palabra. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. MATEO I HERNÁNDEZ:

Buenas tardes de nuevo. Simplemente para comentarles, Sr.
Pitaluga, a lo largo de su exposición, ha mencionado en
repetidas ocasiones algo sobre una relación tóxica, ¿no?, del
Partido Popular y VOX. Creo que para relaciones tóxicas, la de
su partido con Bildu, con Puigdemont, con Esquerra
Republicana, con Junts ... 

(Alguns aplaudiments)

Y además, es una cosa está esa relación que ustedes
mantienen con ellos, que me hace muy poquita gracia, porque
realmente lo que están logrando es introducir dos caballos de
Troya en el Gobierno de nuestra nación, de tal manera que han
permitido que alguien sea presidente del Gobierno con los
votos de una gente que jamás ha pedido perdón por todo el
daño que ha producido a cientos de familias en nuestro país y,
por otra parte, con aquellos otros, ...

(Remor de veus)

... con aquellos otros, con aquellos otros también, hablando de
Junts i de Esquerra Republicana que quieren la desintegración
de nuestro estado. Por lo tanto, en este caso, simplemente para
relaciones tóxicas -insisto- las suyas en este momento y a nivel
nacional. 

Por lo demás, no se trata de desprestigiar, desde la
Dirección General de Cultura se sigue trabajando en promover,
en proteger y en activar la lengua catalana, sin lugar a dudas.
Desde la Dirección General de Deportes se sigue trabajando en
potenciar, en promocionar el deporte, en todas sus alternativas,
el deporte saludable, el deporte profesional, sin lugar a dudas.
Y también apostamos por ese trinomio entre deporte, cultura y
turismo, porque sin duda queremos generar esas sinergias; sin
duda conectamos y ¡ojo! Lo volvemos a repetir, nosotros desde
el Partido Popular no creemos en ningún modo, de ninguna
manera, en un turismo irresponsable, de hecho estamos
cambiando una ley precisamente en esa dirección, no creemos
tampoco en un aumento de la actividad turística absolutamente
limitada. El control del alquiler turístico, la nueva regulación,
una nueva ley turística, todo va en una misma dirección. Y la
dirección es la de colocar a nuestra principal industria en el
lugar que se merece, no es otra la solución.

En ese sentido también quería comentarle al Sr. Castells,
que sí,  hablamos de masificación, superpoblación,
dependencia del turismo, al final son concepciones distintas,
políticas distintas, y lo ha dicho también el Sr. Apesteguia, al
final no nos acabaremos de poner de acuerdo, porque unos
vamos en una dirección, lo que parece una dirección y otros en
otra, pero en última instancia todos queremos lo mismo, lo que
tampoco no nos gusta al Partido Popular es que parezca que no
buscamos lo mejor para nuestras Islas Baleares, y esto es falso,
nosotros lo queremos siempre y desde el primer momento, y
nuestras políticas van sin duda en esa dirección. 

Claro que no creemos en el decrecimiento, no queremos
tampoco más turismo, queremos un mejor turismo, queremos
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convertirnos en las mejores islas turísticas del mundo, porque
lo podemos ser, pero siempre dentro de unos límites y siempre
-insisto- habrá un límite. ¿Tiene que haber un límite de plazas
turísticas? Lo tiene que haber. ¿Tiene que controlarse el
alquiler turístico ilegal? Sin duda tiene que protegerse y tiene
que perseguirse, por supuesto que sí, y en esa línea vamos, las
iniciativas legislativas, la nueva normativa en la que se está
trabajando va sin duda también en esta dirección.

Y, luego, ya para terminar, muchas de esas iniciativas a las
que se refería el Sr. Castells, lógicamente, todas estas
iniciativas habrán de pasar por la comisión del ITS, habrán de
pasar por la comisión, deberá aprobarse y... conforme un
proyecto, y cuando tengamos ese proyecto debidamente
formalizado, aprobado por la comisión, entonces es cuando se
ejecutará, sin duda alguna.

Y luego comentarle, Sr. Apesteguia, que me confirman que,
sí, la enmienda 10174 la votaremos a favor, se aprobará tal
cual. Y en cuanto a la 10179, se transaccionará, pero, en
principio, pues también puede ir hacia delante. 

O sea que muchas gracias, muy amables.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Por el Grupo Parlamentario VOX, Sra. Verdú, tiene la
palabra.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gracias, Sr. Presidente. VOX ha presentado cuatro
enmiendas a la Conselleria de Turismo, Cultura y Deporte: la
10081, referente a dos plazas para el Archivo del Reino de
Mallorca, que ya estaban creadas, pero no dotadas, una de ellas
para una persona con funciones administrativas, y la otra para
un técnico de archivo y otra plaza para la Biblioteca de Can
Sales, para un restaurador; la 10080, para la digitalización de
los fondos documentales de la Biblioteca Pública de Palma de
Can Cales. 

Estas dos enmiendas referidas al departamento de Cultura
las presentamos para valorar estas dos instituciones, que son la
demostración de que puede existir una colaboración entre entes
de titularidad estatal y gestión autonómica.

La 10101 para obras de reforma en la estación de
depuración de aguas residuales de Santa Ponça, y la 10089 con
el objeto de promocionar las Islas Baleares como destino
turístico cultural, gastronómico, deportivo, rural o náutico para
el aumento de dotación de los stands de ferias turísticas de la
partida de promoción que hace la AETIB a tal fin. Este punto
en particular forma parte de nuestro acuerdo con el Partido
Popular, específicamente el punto número 20, que expone que
promocionaremos las Islas Baleares como destino turístico con
las diferentes características nombradas en la enmienda, sin
dejar de lado el turismo de sol y playa, apostando por la
desestacionalización y la oferta de calidad.

Ya sabemos que este punto gusta muy poco a los partidos
de extrema izquierda que lo único que pretenden es reducir
toda la promoción y publicidad de nuestras islas para reducir el
número de visitantes, pero nosotros entendemos el turismo
como valor fundamental y básico para el desarrollo económico
de nuestras islas. 

Por lo tanto, seguiremos apostando por la promoción y el
cuidado de este sector que, en definitiva, es el sector que
vincula a toda la economía balear y a todos los empresarios y
trabajadores que dependen del turismo para crear empleo y
subsistir haciendo crecer el bienestar de todos nuestros
ciudadanos. 

Sr. Pitaluga, Sr. Castells, Sr. Apesteguia, Sra. Gómez,
vostès avui s'han passat tot el dia parlant sense miraments i
traient claus pels queixals en contra del pacte que tenim VOX
i el Partit Popular.

(Remor de veus de fons)

Vostès avui han estat tot el dia en contra de VOX, d’aquest
pacte i, mirin, el Sr. Pitaluga, avui dematí, ha dit que escolta
molt bé VOX, ha dit que no som xotets de corda; idò, miri, jo
els donaré quatre dades més perquè sàpiguen què no és i què
no fa VOX, així tendran més informació sobre nosaltres.

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Miri, VOX no calla, no calla, miri, no, no callam davant
aquells que ens volen arraconar, tenim el mal vici de
contestar, quan algú ens ataca verbalment contestam i no
callam. Tampoc no posam l’altra galta, escolti, no som
màrtirs, no posam l’altra galta, si qualcú ens ataca, idò...

(Remor de veus)

... realment tenim aquest vici de contestar. Tampoc no acotam
el cap, ja no volem acotar el cap, el cap només l’acotam
davant el Rei d'Espanya, que li fem així, l'únic moment que
acotam el cap...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

I, com ha dit la meva portaveu avui dematí, només ens
agenollam davant Déu, no ens agenollam tampoc; és a dir, no
callam, no acotam el cap, no posam l’altra galta, no ens
agenollam..., tot això tampoc no ho fa VOX. 

Què és el que sí fa VOX o què és VOX? Idò VOX és la
tercera força d'aquesta comunitat autònoma, i com a tal volem
que se’ns respecti, a nosaltres i a tots els nostres votants. 

Per tant, ara, amb aquesta informació, vostès ja tenen
quatre dades més del que no és VOX i del que sí és VOX.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

 



1000 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 22 / fascicle 2 / 19 de desembre de 2023 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias a todos. 

Pasamos al cuarto debate, de totalidad y globalidad. La
sección 13, Conselleria de Educació i Universitats, secciones
y entidades afines. 

En primer lugar, enmiendas a la totalidad del Grupo
Socialista, la 10571, i del Grupo Mixto, MÉS per Menorca, la
10422.

En segundo lugar, las enmiendas parciales del Grupo
Socialista, a la sección 13, al programa 421A, direcció i serveis
generals de la Conselleria d'Educació i Universitat, 10605; al
programa 421D, formació del professorat, 10590; al programa
421F, política i actuacions en matèria universitària, 10573 i
10572; al programa 421G, formació professional i
aprenentatge permanent, 10980 i 10586; al programa 421K,
innovació i comunitat educativa, 10979, 10575, 10578, 10579,
10580, 10581 i 10599; al programa 421L, serveis
complementaris a l'ensenyament, 10600, 10589, 10577, 10585,
10597, 10598 i 10576; al programa 422A, educació pública,
10584 i 10595; al programa 423B, altres serveis a
l'ensenyament, 10805, 10806, 10807, 10808 i 10880; E08,
Institut Balear d'Infraestructures i Serveis Educatius, IBISEC,
10574, 10582, 10583, 10587, 10588, 10591, 10592, 10593,
10594, 10596, 10601, 10602, 10603, 10604, 10606, 10607,
10608, 10609, 10610, 10611, 10882, 10884, 10885, 10887,
10888, 10890, 10892, 10894, 10895 i 10922.

Del Grup Parlamentari VOX, al programa 421A, direcció
i serveis generals de la Conselleria d'Educació i Universitats,
10091 i 10086.

Del Grupo MÉS per Mallorca, al programa 421D, formació
del professorat, 10210; al programa 421K, innovació i
comunitat educativa, 10152 i 10153; al programa 421L, serveis
complementaris a l'ensenyament, 10258; al programa 422A,
educació pública, 10208 i 10209; al programa 423B, altres
serveis a l'ensenyament, 10218 i 10259.

Por parte del Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca,
al programa 421C, planificació educativa i règim de
funcionament de centres escolars, 10405; al programa 421F,
política i actuacions en matèria universitària, 10414, 10415 i
10416; al programa 421G, formació professional i
aprenentatge permanent, 10417; al programa 421K, innovació
i comunitat educativa, 10418; a l'IBISEC, 10372, 10373,
10375, 10376 i 10400.

Por parte del Grupo Parlamentario Mixto, Unides Podem,
a l'IBISEC, 10312, 10315, 10337, 10338, 10339, 10350,
10351, 10352, 10353, 10359, 10361 i 10362.

Y por parte del Grupo Popular, al programa 421K, la
10002.

Para la defensa conjunta de las enmiendas, tiene la palabra
en primer lugar el Grupo Socialista, por parte de... Amanda
Fernández, tiene la palabra.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Gràcies, president, diputats, diputades, companys i
companyes del món educatiu. Voldria començar la meva
intervenció i donar veu a les diferents entitats i col·lectius,
representants de la comunitat educativa, de la Universitat de les
Illes Balears i del món cultural, així com als claustres docents
de més de 160 centres, que diem alt i clar que la llengua no es
toca.

(Alguns aplaudiments)

Gràcies, docents, per la vostra magnífica diària,
responsabilitat, vocació, dedicació als nostres fills i filles,
infants, joves, present i futur de les nostres illes, reafirmam aquí
la vostra excel·lent tasca i rebutjam, una vegada més, les
acusacions d'adoctrinament i l'esmena de VOX que aprovarà el
Partit Popular, per “reforzar la plantilla de inspectores de
Educación, para preservar la enseñanza y la ausencia de
intromisiones ideológicas”. Només amb aquestes dues mesures
acordades i que executarà aquest Govern, ja són raons sobrades
per a la presentació de l'esmena a la totalitat dels pressuposts de
la Conselleria d'Educació. No volem dedicar ni un euro a la
persecució dels nostres docents...

(Alguns aplaudiments)

..., no volem dedicar ni un euro a la segregació dels nostres
infants segons la llengua que parlin.

Sr. Conseller, la seva paraula no val res, primer deia que no
s'aprovaria res sense el consens de la comunitat educativa, idò
està pactat tot amb VOX i d'esquena a la comunitat educativa.
Tenim un conseller que no té cap credibilitat davant els
docents, les famílies, els alumnes, els sindicats, els directors i
les directores, la inspecció, representants de més de 30 entitats
el deixaren plantat a vostè i a la presidenta, quan pactaren amb
VOX el sostre de despesa a canvi d'aplicar la segregació
lingüística a les escoles.

I fa tan sols quatre dies, vostè mateix a l’entrevista d’IB3
afirmava que el seu departament no té res quantificat, “perquè
encara ens hem d'asseure amb la comunitat educativa”. Idò, una
vegada més, no s'ha assegut amb la comunitat educativa, s'ha
assegut amb VOX, i ja han pactat la quantia de 20 milions
d'euros per aplicar aquesta terrible mesura el primer trimestre
del curs que ve. I vostè, Sr. Vera, no sap ni per què, ni què n'ha
de fer d’aquests 20 milions, no té ni idea de com aplicar
aquesta mesura, mentre creixen -això sí- els conflictes en els
centres educatius. 

En el Diari de Sessions de la comissió de dia 15 de
novembre, a la seva compareixença de pressuposts -i cit- va dir:
“I per últim, dir-vos: la lliure elecció de llengua, nosaltres, ara,
tenim uns pressuposts, ara hi fem feina des de les pinzellades,
sinó que quan tenguem les pinzellades fetes, el bessó triat,
després podrem saber quins recursos necessitam i, evidentment,
es faran modificacions pressupostàries, les MC, les
modificacions de crèdit necessàries per poder dur a terme la
lliure elecció de primera llengua, evidentment, i el pla pilot que
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ja nosaltres vàrem anunciar. Però ara aquí, nosaltres, en aquests
primers pressuposts, encara no hem desgranat això. I quan
nosaltres ho tenguem tot desgranat, ja us direm què costa”. No,
Sr. Vera, no ens ho diu vostè, ens ho ha dit VOX...

(Alguns aplaudiments)

..., VOX ens ha dit que costa 20 milions d’euros, 20 milions
d’euros per un trimestre, 60 o 80 milions a l’any. Quantes
vegades més, Sr. Vera, el seu govern el desacreditarà davant la
comunitat educativa? Quantes vegades més cedirà al xantatge
de VOX, per davant de complir les seves promeses a la
comunitat educativa? Quantes vegades més seguirà parlant amb
el seu jo interior i el seu ego, en lloc de parlar amb la comunitat
educativa? 

(Alguns aplaudiments)

Quantes vegades més, Sr. Vera, el seu partit, el posarà a la
venda? Perquè vostè està a la venda i pel que veiem, està
d'oferta. 

Tenim un pressupost de la Conselleria d'Educació i
Universitats que augmenta, qüestió que ens alegraria si no fos
per les polítiques segregadores, persecutòries i sense consens
que volen implantar. L’augment d’aquest pressupost de la
conselleria es concentra, primer, en els 114 milions de la
Direcció General d'Universitats, que l'any passat no eren a
aquesta conselleria. Però, després, aquest augment es concentra
en la continuïtat de les polítiques fins ara executades: primer,
la gratuïtat de tot el primer cicle d'educació infantil que, com
hem explicat en diverses ocasions, ens alegra, ja que en el
2015, quan vostè era director general d'Educació, i el Sr. Costa,
director general de Pressuposts, hi havia zero euros per a les
escoletes i eren els ajuntaments que havien de sostenir les
escoletes, i ara és un cicle educatiu, reconegut per la LOMLOE
i per la Llei d'educació, amb convocatòries per crear places,
reconvertir escoletes, vàrem crear el 2019 la xarxa
complementària, un sistema d'escolarització únic, ajuts de
menjador, acompanyament d’educadores, i que vostès han de
continuar treballant, perquè no basta viure de rendes. 

Aquest augment també és a causa del pressupost que
contempla l’acord signat amb els sindicats amb l’anterior
govern, com la carrera professional, però també li vull recordar
que en aquest acord, al punt 30, parla del pla de xoc de mesures
socioeducatives, per promoure un major ús de la llengua
catalana als centres educatius. Vostè aquest ja no el compleix.
I de la mateixa manera, aquest augment reflecteix les millores
signades per l'anterior govern amb l'escola concertada.

Per altra banda, el pressupost de l'IBISEC del qual tant n'ha
bravejat, augmenta en 5 milions, però és que vostè pacta 20
milions d'euros amb VOX...

(Alguns aplaudiments)

..., 20 milions per un trimestre. D'on sortiran aquests 20 milions
per a la segregació i els 200.000 per als comissaris polítics en
què volen convertir la Inspecció Educativa, d’on retallaran? La
veritat és que no esperam cap resposta seva, Sr. Vera, ja no se’l
creu ningú, ni la comunitat educativa, ni VOX, ni tan sols els

seus, perquè un dia diu blanc i l'altre diu negre, perquè no es
pot defensar els docents i a la vegada augmentar el pressupost
d'inspecció perquè els vigilin, perquè no pot parlar de consens
i només parlar i pactar amb VOX, perquè no pot defensar la
nostra llengua i atacar-la d'aquesta manera. Què dirà als
docents dels més de 160 centres que ja li han dit que la llengua
no es toca i que no volen que duguin la discòrdia als claustres,
ni a les famílies? Ja sap com segregarà els nostres infants, si per
centres, si per aules? Perquè fins ara no hi havia cap conflicte
lingüístic a les nostres escoles i el que ha de fer l'administració
és vetllar per l'ús i la defensa de la llengua pròpia. 

Efectivament, avui ens ho deia el Sr. Sagreras i d'altres en
moltes ocasions: no es preocupin, no sé com és que estan
preocupats, o bé, no, estan molt preocupats -després canviava-
perquè s'aprovaran uns pressuposts. No ens preocupa que
s’aprovin els pressuposts, s'han aprovat cada any, els
pressuposts s'aproven, dúiem vuit anys aprovant els
pressuposts...

(Alguns aplaudiments)

..., el que ens preocupa és que s'aproven aquests pressuposts,
uns pressuposts de retrocés, un pressupost de persecució als
docents, un pressupost d'atac a la nostra llengua pròpia, uns
pressuposts que segreguen els infants, uns pressuposts de
menyspreu a la comunitat educativa. En definitiva, uns
pressuposts que venen la pau educativa. 

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por parte del Grupo Mixto, ¿entiendo, Sra.
Gomila, que se reparte el tiermpo con la Sra. Gómez? ¿Sí?
Muy bien.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Bones tardes, diputats i diputades. Bones tardes, Sr.
President. MÉS per Menorca defensa i defensarà sempre
l'educació com un dels pilars bàsics del nostre estat del
benestar. L'educació és l'eina essencial per formar ciutadans i
ciutadanes lliures i responsables, i només des de la confiança de
les administracions als professionals de l'educació i a la
comunitat educativa en general i de cada centre en particular,
és possible vestir un sistema educatiu de qualitat. 

Hem de seguir avançant cap a un sistema equitatiu, que doni
oportunitats a tot l'alumnat i que no segregui per cap motiu,
com ho faran vostès amb la llengua, i açò implica prendre
decisions importants, com la reducció de ràtios, la dotació del
professorat suficient per dur a terme una bona atenció als
alumnes amb necessitats educatives especials, millorar l'oferta
de formació professional, potenciar la formació del professorat
i la implicació de les famílies, defensar l'autonomia de cada
centre recollida en els seus projectes educatius, fer una aposta
clara per la millora de les infraestructures educatives i la
construcció de nous equipaments que permetin estudiar en un
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entorn adequat que faciliti l'aprenentatge i la convivència als
centres educatius i que millori la qualitat del nostre sistema. 

Sempre he pensat que cada euro que s'inverteix en educació
s'inverteix en futur i en prevenció de problemàtiques socials,
perquè, de fet, l'educació genera oportunitats, benestar i
convivència. 

Tanmateix, avui m'hauré de desdir d'aquestes paraules, avui
veurem com el Govern balear, com la presidenta Prohens, com
el conseller d'Educació, el Sr. Vera, malbaraten més de 20
milions d'euros, que per al 2025 seran més de 60 milions
d'euros, per complaure les dèries dels seus companys de viatge,
i permetran la segregació per llengua de l'alumnat dels nostres
centres educatius i el reforç de plantilla d'inspectors en
educació per preservar l'ensenyament i que no hi hagi
intromissions ideològiques. Sort tenim de tenir VOX en aquest
parlament.

Des de VOX, i ara també des del PP, disfressen la
segregació de llengua dient que açò  implicarà menys ràtios i
més professorat. Si realment aquest és l'objectiu, no és
necessari segregar el nostre alumnat per la llengua, ni perseguir
el professorat amb l'excusa que adoctrina el nostre alumnat, hi
ha prou millores a dur a terme al nostre sistema educatiu com
per dedicar 60 milions d'euros a les dèries de VOX i del PP. 

La comunitat educativa ha de ser escoltada, aquestes no són
les seves demandes i aquestes no són les seves necessitats.

Des de MÉS per Menorca volem que aquests 60 milions es
dediquin a la reducció de ràtios, a la millora i la construcció de
noves infraestructures educatives, a la millora de les condicions
de feina dels docents, a l’augment de professorat per atendre les
demandes del nostre alumnat, a la climatització de centres... i
a tantes i tantes demandes de la comunitat educativa a les Illes
Balears. 

MÉS per Menorca presenta una esmena a la totalitat perquè
la comunitat educativa no es mereix aquest menyspreu per part
del Govern, i molt menys la desconfiança i la manca de
transparència que vostès, Sra. Presidenta -bé, ara no hi és, però
bé li facin arribar-, Sr. Vera, demostren acceptant les propostes
de VOX; tot i la mà estesa del nostre grup i de la resta de grups
de l'oposició per consensuar uns bons pressuposts per al bé de
l'educació de les Illes. 

Ja vam patir a aquesta comunitat educativa un TIL amb
l'anterior govern del PP i una resposta de la comunitat
educativa com mai no s'havia vist. Avui vostès tiren endavant
un nou TIL davant una comunitat educativa indignada,
enganada i que no se sent escoltada. 

(Alguns aplaudiments)

Senyores diputades i senyors diputats, ens tornam trobar
davant un nou xantatge de VOX per aprovar el pressupost, i
aquesta vegada tenien el preu quantificat, 60 milions d'euros
cada any per segregar a les aules per motius lingüístics. VOX
ja va fer caure el sostre de despesa per primera vegada en la
història d’aquest parlament, VOX ja va fer caure el pressupost
a les comissions per primera vegada en la història, i avui el PP

es retrà als xantatges de VOX per aprovar aquest pressupost
que en Educació malmet molts diners i posa en marxa un pla
voluntari per segregar per llengua els alumnes del nostre centre,
a cop de talonari, abocant la pressió sobre els equips directius
dels centres, en un acte d'irresponsabilitat per part del Sr. Vera
i de la presidenta Prohens, per no voler assolir la seva
responsabilitat en Educació com a governants d'aquestes illes
i no voler escoltar la comunitat educativa. Donen el poder a
VOX perquè facin el que vulguin, una vertadera llàstima, una
vertadera mostra de feblesa del PP, un vertader menyspreu del
PP i de VOX a la comunitat educativa.

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Gómez, tiene la palabra.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. Mig any de legislatura, no arriba, i
ja veiem on ens hem col·locat, on els han arraconat; 60 milions
d'euros per separar alumnes per raó de llengua. Açò no és una
segregació lingüística, és una segregació social. I l'han
acceptada, i és realment molt greu, perquè privaran l’alumnat
de la riquesa del bilingüisme. Si vostès van als patis de les
escoles, si coneixen professors i professores els diran que
majoritàriament en el pati es parla castellà. És així, aquesta és
la realitat, perquè l’idioma català, menorquí, mallorquí, està en
retrocés; de vegades és simplement un tema de quantitat, si
arriba molta gent parlant un idioma, s'acaba imposant la parla
d’aquest idioma. 

Per tant, és ben lògic i normal que es demanin
discriminacions positives per evitar que el català desaparegui.
Clar, vostès, amb aquestes decisions, al final, bé, agafant
aquestes fòbies lingüístiques, posen en greu perill la
pervivència de la llengua pròpia d'aquí, de Balears.

Parlar dues llengües no només és una riquesa cultural,
també ho és pedagògica, no és la meva especialitat, però n'hi ha
prou a llegir qualsevol expert en pedagogia i expliquen que la
gent que parla dos idiomes realment està molt millor des d'un
punt de vista de rapidesa mental que qui només té un idioma.
Si és que haurien de voler parlar més idiomes, no només dos,
en realitat van en contra de l’avantatge que tenim aquí, és que
és una riquesa tenir més d'un idioma.

I, bé, estan en contra de tota la comunitat educativa. A més,
jo els ho he dit moltes vegades, vostès han escrit o defensen un
mantra que és fals, des del meu punt de vista, amb l'excusa que
és un projecte pilot, pensen que si és pilot i és voluntari
defugiran d'aquesta forma els requisits de legalitat. I jo crec que
açò és un greu error i que, a més, ho saben. És a dir, les coses
no són legals pel fet de ser voluntàries o obligatòries, l'il·legal
ho és i és anar contra la normativa, i aquest projecte va contra
la normativa. I vostès ho saben, perquè si no, per què els ha
costat tant agafar aquest desafiament que ja fa setmanes que
roda? Per què han arribat fins aquí? Serà perquè no ho veien
clar. 
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Clar, i, a més, des d'un punt de vista pressupostari crec que
li falta serietat perquè, que jo sàpiga, no hi ha ni un precàlcul
de costos, perquè no sabem quines escoles o quins instituts
voluntàriament acceptaran aquest projecte pilot. Llavors, bé,
20, 30... açò és una subhasta. I vostès, com jo he dit abans a la
Sra. Gil, han pagat el preu de la subhasta i ni tan sols han
permès... no han permès ni la subhasta, perquè, com que no hi
hagut competència, vostès ho varen deixar podrir fins al final,
no han pogut fer ni rebaixes. I aquesta és la realitat.

I contra els agents socials i contra l'autonomia dels centres
escolars, perquè, és clar, vegem, com funcionarà aquest tema
a nivell pressupostari, perquè, clar, compraran les voluntats?
Perquè els centres escolars van molt justos, com bé deia la Sra.
Estarellas i la Sra. Gil; és a dir, és ver, els recursos són
escassos. Clar, vostès aniran a comprar voluntats amb aquest
doblers? Jo només ho deman. 

Bé, i què dir del pressupost per tenir inspectors. Aquests
pressuposts fan ganes de riure, ja podien haver demanat més
doblers per a inspectors normals, no, no, però és que han
demanat un poquet de pressupost per a inspectors que vigilin la
intromissió ideològica en els centres; quan en aquest parlament
hem tingut un tsunami ideològic a la felicitació de Nadal, que
a mi no em sembla malament, però, clar, no es pot estar a la
vegada demanen als altres la neutralitat quan un és el primer
que no la practica. I clar, qui no malpensa, no mal fa, però
quina neutralitat ideològica ens demanen els altres quan no
existeix per part de qui la demana?

I ara, si em permeten, hem presentat des d'Unides Podem 12
esmenes, Sra. Curto, m'encantaria que me n’agafés qualcuna
d'Eivissa potser, per compensar, però vaja, hem demanat per a
la nova escola d'idiomes de Maó, aquesta és la 10312. La
10315 per a la rehabilitació de l'escola de Sant Lluís i
construcció d'un centre climàtic. La 10337, per a adquisició
d'un solar i redacció del projecte d'una escoleta 0-3. A Alcúdia
també escola d’adults, 10338. La 10339, per a un institut a
Alcúdia, per ampliar l'oferta formativa amb una escola de
cuina. Ampliació de l'institut Quartó del Rei a Santa Eulària,
300.000 euros, la 10350 -aquesta, Sra. Curto, estaria molt bé.
La 10351, reforma integral del...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando, por favor.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

... CEIP Sant Ciriac a Santa Eulària -ja acab, Sr. President-,
més centres de..., bé, bàsicament tots són equipaments, molts
d'ells a Eivissa, no és casual, conseller, Eivissa necessitava un
bon aterratge, no li ho negarem. Per tant, bé, he parlat amb la
Sra. Curto, doni-li una empenteta a veure si fem qualque cosa
per a Eivissa en educació.

Moltes gràcies, Sr. President.

(Algun aplaudiment) 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, tiene la palabra para abrir la cuestión incidental.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputades, bon
vespre. No és una empresa fàcil haver d'afrontar una moció a
la totalitat al pressupost de la conselleria per part d'un conseller
d'Educació i Universitats que des del primer dia ha estès la mà
a tot el sector que conforma la comunitat educativa de les Illes
Balears i s'ha obert al diàleg i a la negociació.

Des del mes de juliol, quan vaig ser nomenat, he recorregut
escoles, m’he entrevistat amb sindicats, associacions,
representants de l'escola pública i la concertada, famílies,
alumnes, entre d'altres. Hem realitzat incomptables meses
sectorials. Tot el que s’ha decidit i fet ha estat consensuat i
quasi sempre acceptat per unanimitat. 

I ara venc al Parlament i he d'escoltar com, des de MÉS per
Menorca, des d'Unides Podem i des del Partit Socialista Obrer
Espanyol, es dibuixa un escenari d'un sistema educatiu de les
Illes Balears apocalíptic. La percepció que jo he tengut després
de sentir les seves paraules és que vostès, diputats i diputades,
són com els cortesans del conte del vestit nou de l’emperador,
que el coneixen? Idò, els en faig cinc cèntims: un rei es deixa
enganyar per uns sastres que li diuen que li faran un vestit amb
les millors teles del món, una tela -diuen- que és invisible per
als ignorants. El rei es passeja despullat per la cort i cap cortesà
no s'atreveix a dir-li, ningú, no. Al final un infant que el veu
crida: “el rei va despullat”. 

Idò vostès, senyors diputats de l'esquerra, som com aquests
cortesans que no gosen dir la veritat al rei, perquè mantenir
aquesta mentida ja els va bé, perquè va en benefici dels seus
interessos, perquè la veritat del carrer és ben diferent de la
percepció que vostès en tenen. Vostès estan desconnectats de
la realitat quotidiana del món de l'educació. Abans de venir
aquí a parlar, facin el favor de sortir al carrer, de trepitjar les
escoles, de parlar amb les famílies, d'escoltar els professors. Sí,
sí, escoltin els docents i els seus problemes, els equips directius
i els alumnes, i llavors coneixeran l'autèntica realitat, llavors
veuran que el rei va despullat i tendran el suficient valor per
dir-li-ho. Coneguin els problemes que hi ha en el sector de
l'educació i després parlarem de la mateixa realitat i és més que
probable que la seva opinió sobre el que fem canviï. 

Tot això ho dic perquè la realitat del sistema educatiu
d'avui, dels seus problemes, de les seves mancances, de les
seves dificultats, el sistema educatiu que obri les aules cada dia
s'enfronta a la complexa tasca d'educar els nostres infants, i està
reflectit en aquests pressuposts que el Partit Socialista Obrer
Espanyol, MÉS per Menorca i Unides Podem han tengut a bé
de refusar, i està reflectit i intenta donar les solucions
necessàries a molts dels problemes que arrossega per la seva
gestió durant vuit anys. 
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Per començar, tenim els pressuposts més alts en Educació
de la història d'aquesta comunitat autònoma, més alt que
qualsevol pressupost del govern d'esquerres de la Sra.
Armengol. Sí, sí, aquesta és la realitat, Sr. Negueruela. El
nostre govern vol fer una aposta decidida per l'educació
d'aquesta comunitat autònoma, però anem per parts. 

En aquest pressupost, que a vostès tan poc els agrada, hi ha
doblers per consolidar la gratuïtat a tot el primer cicle
d'educació infantil 0-3 anys, tant a escoletes públiques com a
centres de xarxa complementària. Existia una demanda de les
famílies, i nosaltres ho hem fet realitat en molts pocs mesos.
L’anterior govern en vuit anys només va ser capaç d'aplicar-la
al cicle 2-3 anys i al seu darrer any de legislatura. No sabem
per què serà.

La partida pressupostària és important ja que l’objectiu és
fer que aquesta gratuïtat universal a les escoletes públiques i a
la xarxa complementària sigui una realitat. Hem reservat en
aquest pressupost una mica més de 3 milions d'euros a la
reconversió d’escoletes privades de la xarxa complementària i
a la creació de noves places de titularitat privada amb la
finalitat d'aconseguir més places gratuïtes; a més de continuar
amb els ajuts a la creació de places públiques.

Em diuen amb aquesta esmena a la totalitat que no estan
d'acord amb les famílies mallorquines, menorquines,
eivissenques i formenterenques i que no hagin de pagar per dur
els seus fills a les escoletes? Amb aquest pressupost, que vostès
no accepten, hi ha una més que respectable quantitat econòmica
per incrementar, millorar i dotar de serveis els col·lectius més
vulnerables i especialment les persones amb discapacitat. Per
fer això incrementarem  l'equip humà amb la finalitat d'oferir
major i millor atenció als nostres alumnes amb necessitats
especials. 

Aquest pressupost ens ajudarà a incrementar PT, AL, AT,
fisioterapeutes, intèrprets del llenguatge de signes, terapeutes
ocupacionals, orientadors, a més de dotar de més personal els
equips especialitzats de les UVAI, EOEP, equips d'orientació
educativa i professional i els equips d'atenció primerenca. Amb
una aposta ferma per l'educació inclusiva aquest pressupost,
que a vostès no els agrada, té partides destinades a donar una
resposta a aquesta necessitat a través de les aules UEECO i dels
centres d'educació especial que s'incrementarà.

(Alguns aplaudiments)

Realment amb l'esmena a la totalitat estan dient a la
ciutadania de les Illes Balears que no volen ajudar els
col·lectius més vulnerables i les persones amb discapacitat? Em
costa tant d'entendre això que me n'afluix de pensar una
possible resposta.

En aquest pressupost, que vostès no volen aprovar, hi ha
una partida de quasi 17 milions d'euros, 4 milions més que l'any
passat, per ampliar la gratuïtat als milers d'alumnes que
diàriament es desplacen als seus centres escolars a través del
transport que ofereix la conselleria. A més, la nostra intenció,
la seva no perquè no hi estan d'acord, és ampliar la gratuïtat a
tots els centres públics i aplicar-ho també als alumnes de
batxillerat que cursen estudis a un institut que no està ubicat al

seu municipi de residència perquè no disposa d'un centre
docent públic que imparteix aquests estudis. A més, estudiarem
la viabilitat de donar cobertura a determinats centres concertats
per facilitar l'accés dels seus alumnes.

 En aquest pressupost, que vostès també troben
menyspreable, hi ha 47,5 milions d'euros per arreglar l'any que
ve el lamentable estat de les infraestructures educatives que
l'anterior govern va deixar caure. I amb aquests doblers podrem
millorar un total de 68 centres educatius de les Illes Balears.
Tot això ho farem a través de l'IBISEC que veu incrementat
percentualment el seu pressupost en matèria d'inversió en un
16% i en un 11,4% l'apartat de personal.

Però es veu que això a vostès no els concerneix, com que no
hi han d'anar, no els importa com estan els centres escolars ni
senten la més mínima necessitat de construir nous centres.
Perquè a vostès l'educació no els importa, per a vostès al rei
llueix el més formós vestit mai vist.

(Alguns aplaudiments) 

En aquest pressupost hi ha una partida per posar en marxa
el pla pilot de climatització dels centres escolars que vàrem
anunciar a principi de la legislatura, i que pensam que és una
absoluta necessitat, perquè volem que en els centres escolars,
tant els docents com els alumnes, hi puguin habitar de la
manera més confortable possible. Els importa això? Idò, supòs
que tampoc. Ai, quin vestit més elegant que du el rei! 

I en aquest càlcul de despesa de la Conselleria d'Educació
i Universitat també hi ha doblers per complir amb les pujades
de les nòmines del personal docent acordades amb els sindicats
i representants del sector. Ara hi haurà un increment de la
carrera professional, augment en els equips directius o la
pujada del sou pactada per a l'any que ve. No resulta, com a
mínim, contradictori firmar l'acord amb els sindicats i després
rebutjar-ho al pressupost? En total són més de 27 milions
d'euros respecte del pressupost que ara tancam d'increment per
a les nòmines del personal docent d’ensenyament públic. I
establirem un complement de difícil cobertura a Eivissa,
Formentera i també a Menorca. Vostès varen ser incapaços de
fer-ho.

Però imagín que els docents d'aquesta terra no els interessen
ni gens ni mica als diputats de l'ala esquerra de la sala.
Realment absurd, paradoxal i incoherent. El rei es passeja
despullat pel carrer, fent el ridícul, i no són capaços de dir-li-
ho.

Com tampoc no deuen donar el vistiplau als més de
8milions d'euros que es pretenen dedicar a la digitalització. O
com tampoc a la formació professional, on pretenem construir
nous centres, incrementar places i crear nous cicles formatius
o, Sra. Gomila, a la creació del centre de formació integral
d’hostaleria de Ciutadella o d’Es Castell amb, evidentment, el
pressupost que vostès volen tomar.

El model d'FP dual intensiva no importa al Partit Socialista
Obrer Espanyol, ja ens ha quedat clar des del mateix moment
en què el Govern del Sr. Sánchez ha decidit que les empreses
hagin de donar d'alta a la Seguretat Social els alumnes en
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pràctica a partir de dia 1 de gener i amb el vot contrari de 14 de
les 17 comunitats autònomes a la sectorial de la setmana
passada a Madrid.

Tampoc no els deu entusiasmar el fet de garantir
l’autonomia econòmica financera de la Universitat de les Illes
Balears, ja que hem treballat per firmar amb la Universitat un
contracte programa per quatre anys amb una aportació màxima
de 354 milions d'euros.

D'altra banda, però, és clar, tots aquests temes no van amb
vostès, senyors i senyores diputats de l'oposició. I volen que els
digui per què no els ha agradat aquest pressupost? Perquè és un
pressupost objectiu, eficaç, just, inclusiu, eficient i que té com
a finalitat única i exclusiva millorar el sistema educatiu de les
Illes Balears, que ha estat de la mà de Déu durant vuit anys.
Però per a vostès arreglar això no entra entre els seus objectius,
perquè si la cosa millora no tendran res per criticar.

I ara també, en aquest cas, els vull dir que tenim en marxa
vuit accions en diferents centres, en aquest cas a Menorca, a
cinc escoles de Ciutadella i Alaior que necessitaven una
intervenció urgentment i es faran gràcies a aquest pressupost. 

També tenim localitzats problemes, no tan urgents, però que
també són greus a 21 centres de Maó, Es Mercadal, Ciutadella,
Ferreries, Sant Lluís i Es Castell que estan en vies de solució o
a l'espera de l'informe per solucionar-los, i hem hagut de treure
ara el projecte de l'escola d'Es Mercadal amb un pressupost de
6.900.000 euros que començarà a fer-se aquest pròxim any...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando, por favor.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Sí, Sr. President. O és que el que realment passa és que no
tenen cap intenció de posar fil a l'agulla a tot el desgavell que
ens hem trobat a les infraestructures, tant a Menorca com a la
resta de les Illes?

Nosaltres sí que tenim molt clar que el nostre objectiu en
aquests moments és, amb aquest pressupost, intervenir
urgentment a totes les infraestructures educatives de les Illes
Balears que es troben en una situació precària. Per això, el que
hem fet és augmentar pressupost i, sobretot, augmentar la
partida de personal a l'IBISEC per poder-ho dur a terme. 

No em vull passar més de temps, però podria seguir
enumerant molts projectes que volem tirar endavant l'any que
ve amb els pressuposts que vostès es neguen a acceptar.

En el seu món el rei vesteix belles túniques de seda i belles
pedres precioses, al nostre món, al món real, com va dir aquell
nin, el rei va despullat. 

Això és el que ens diferencia, senyors diputats de l'esquerra,
el Govern viu la realitat del dia a dia i vostès viuen en un regne
encantat. Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Fernández, tiene la palabra para la réplica.

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Gràcies, president. Sr. Vera, no sé en quin armari cerca
vostè el vestit...

(Alguns aplaudiments)

... però li donaré el bany de realitat jo mateixa. Més de vint
anys fent feina a les escoles a diferents etapes, infantil,
primària, secundària, a centres concertats, a centres d'educació
especial, a centres públics i en els darrers anys a la conselleria.
Com tots els que som aquí, som famílies, famílies dels centres
educatius i tenim amics, companys docents. Per tant, la realitat
la coneixem. 

Però qui pareix que no la coneix és vostè. És veritat que
vostè s'ha anat reunint amb la comunitat educativa i dient que
sí a tot, s'hi ha reunit, no ha consensuat res.

(Alguns aplaudiments) 

Vostè em diu que no sabem per què la gratuïtat només va
ser a 2-3 anys, li ho he explicat, zero euros em va deixar vostè.
Ho hem hagut de construir tot, vuit anys, sí, construir la xarxa
complementària a la qual vostès ara fan besades i no existia;
construir ajuts de menjador per a concertada, vostès que també
sempre la veneren, la vàrem posar nosaltres, no vostès; ajuts
per a escolarització, mil coses que hem fet en vuit anys i molt
orgullosos que estam d'aquesta feina, molt!

(Alguns aplaudiments)

UVAI, també les posàrem nosaltres; orientadors i
orientadores als centres, també els vàrem posar nosaltres. I
vostès arriben, copien un decret que surt a l'estiu amb les
mateixes paraules i posen la gratuïtat amb pressupost que
encara era nostre. Això per començar.

Després vostès varen treure mil professors a fora. Nosaltres
n’hem posat més de 3.000. Vostè pot seguir dient que en
posarà, ... és clar, tenim ben sanejats els nostres comptes, els
hem deixat bé. Per tant, vostès, copiant el que nosaltres fem, es
poden posar les medalles que vulguin, i estam contents perquè
això és el millor per als nostres infants i joves.

(Alguns aplaudiments)

IBISEC. Vostè em parla de l’IBISEC, em fa moltes ganes
poder parlar amb vostè d’aquest tema l'any que ve i que em
digui totes les infraestructures que fa, però li afegiré una cosa:
a la seva memòria de l'IBISEC de pressupost diu així: El Pla
d'infraestructures del 2016-2023 i de l'actual que tenim
projectat..., -perdonau això ho dic jo-, aquest pla que tenien
projectat es basava en criteris tècnics i en l'actual memòria -
com deia- diu així, i és la seva: “Des del 2015 la tendència del
pressupost de l'IBISEC ha estat a l'alça. Aquest fet que té
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l'origen en l'actual pla d'infraestructures -el nostre- de la
Conselleria d'Educació i Universitats fa augmentar notablement
les actuacions als centres educatius de les Illes Balears i,
conseqüentment, requerirà que es mantingui el nivell inversor
a exercicis anteriors”, pàgina 8, per si no s'ho ha llegit.

(Alguns aplaudiments)

Per tant, entenc que el teatre que vostè munta cada vegada
que fa una visita és això, teatre, puro teatro, que a vostè li
agrada dir-ho en castellà, és una mentida més, igual que quan
se’n va a Eivissa, Sr. Conseller, ni 1 milió d'euros d'aquest
49..., 54, vostè ha dit 49, dels 54 de l’IBISEC van a Eivissa.

(Alguns aplaudiments)

I nosaltres li plantejam esmenes, que després les diré, que
per ara em sembla que no ens n’accepten cap.

Vostè també ha parlat de digitalització i l'altre dia es va fer
la foto -vostès que parlen de fotos- de la licitació de més de 300
centres que ja han posat les aules que nosaltres vàrem licitar.
Posi’s la medalla, que és feina nostra i nosaltres fem feina per
a tots i totes; de la mateixa manera que la creació de formació
professional, de places. 

Per tant, si vostè aquest pressupost l’augmentés, perquè tot
això ja li ho havia explicat a la meva intervenció, però vostè ha
llegit el seu discurs i ha tornat anar en contra de les coses que
jo li deia. Jo li deia que, de tot això, me n'alegr, el problema
són els seus acords amb VOX. No ens tendran devora, però no
és que no ens tenguin a nosaltres devora, és que la comunitat
educativa li ho ha dit alt i clar: no volen la segregació a les
nostres aules ni als nostres centres educatius.

(Alguns aplaudiments)

I, per tant, és per això i també per aquesta persecució dels
nostres docents que nosaltres votam en contra dels pressuposts.
Crec que he estat clara, esper que vostè m’entengui i, com
deim: l'educació i la llengua no es toquen!

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Gomila, tiene la palabra.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sr. President. Sr. Vera, crec que és un poc agosarat
quan vostè diu que no coneixem els centres, els seus problemes,
la comunitat educativa. Jo li he de dir que he fet 25 anys dins
un centre de secundària públic de Ciutadella i vuit anys de
visitar tots els centres i totes les comunitats educatives. Per
tant...

(Alguns aplaudiments)

... és molt, molt agosarat que em digui que no ho conec, vostè
entendrà que conec perfectament la tasca d'un professorat i com
es manega un centre. La veritat és que sap greu dir que no

m'importa educació, si no importàs l'educació  m'hagués fet una
altra... m’hagués fet metge o m’hagués fet agranadora o
m’hagués fet pagesa i no m’hagués fet professora. Per tant, trob
agosarat que vostè digui que no m’importa l'educació.

I, per altra banda, vostè sap, com a batllessa ja, totes
aquestes infraestructures que vostè diu, i moltes altres que es
van fer, no tengui cap dubte que vaig insistir a l'anterior govern
i que els insistiré a vostès, perquè és la nostra obligació, com a
batlessa, per defensar els interessos dels ciutadellencs i les
ciutadellenques i com a diputada, per defensar els interessos de
Menorca i dels menorquins. Per tant, no tingui cap dubte que
seré cansada, que li ho demanaré fins que les coses estiguin bé,
que és la funció que nosaltres tenim i el deure que tenim amb
els menorquins i les menorquines. 

Una esmena a la totalitat no vol dir que no estiguem d'acord
en algunes coses, sense cap dubte hi ha coses amb les quals
estam d'acord i tant! A més a més, que moltes d'elles són
continuació del que ja es va fer anteriorment, per tant, sense
cap dubte que hi estam d'acord. Però açò no deixa fer que hi
hagi algunes coses amb què no estam d'acord, com és aquesta
segregació de llengües que vostè vol fer, que a la fi sabem el
preu d'aquesta segregació dels nostres infants, que fins ara no
hi havia manera de saber. Li hem demanat per activa i per
passiva en aquesta seu parlamentària i no vam ser capaços de
saber quina era aquesta quantia, i a la fi ho sabem, 60 milions
d'euros cada any. Bé, a la fi!, almanco ja no importarà fer més
preguntes, perquè ja ens ha contestat, ell no, però sí VOX i el
seu pressupost. 

(Alguns aplaudiments)

Realment ha escoltat la comunitat educativa? Realment ha
parlat amb els directors, amb els famílies, amb l’alumnat?
Realment defensa els interessos de la comunitat educativa, o
només el que defensa és l’objectiu que té VOX de fer
desaparèixer la nostra llengua? Sr. Vera, s’ha cansat de dir
vostè, que per a vostè el benestar de tot l’alumnat i de tot el
professorat és determinant. No creu que 60 milions d’euros
podrien millorar, i molt, el benestar?

Sr. Vera, la comunitat educativa no pot ser objecte d’atac
cada vegada que governa la dreta, ni pot sentir-se enganada
cada vegada que governa la dreta. No poden disfressar del que
vulguin, ho poden disfressar com vulguin, però el cas és ben
clar, el que fan és acontentar els seus socis, i vostès seran el
braç executor de les seves polítiques, en contra dels interessos
del nostre alumnat, del nostre professorat i de les famílies. 

Ha repetit moltes vegades, que la decisió d'un centre
d’adherir-se o no al pla és voluntari, que existeix una
participació activa de professorat, famílies i estudiants. I han
pensat com ho faran en uns centres que ja no tenen espais per
fer les classes habituals, que han de fer classes dins les
biblioteques, dins el menjador, que no poden fer els
desdoblaments necessaris, com ho faran ara per segregar per
llengua? Han pensat quin professorat necessiten? Han pensat
com s'hauran d'organitzar els centres? Han pensat com ho faran
quan hi hagi una classe de dos alumnes per fer matemàtiques i
de 25 per fer matemàtiques? Açò és igualtat entre els alumnes?
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De cap manera. Han pensat, per tant, quina serà o si respectaran
o no la llibertat dels centres i de les famílies?

Sr. Vera, vostè va dir que a les Illes Balears hi ha quasi
18.000 docents i que per a vostès són molt, molt importants,
millor dit, cabdals. Tenen un magnífic grup docent, perquè està
ben preparat, disposat a fer feina, els ensenyants són la clau del
nostre sistema educatiu, i jo ho compartesc totalment. Però,
com els dirà que augmentaran els inspectors, no per millorar la
qualitat de l'ensenyament, que ho podem compartir, sinó per
perseguir-los, perquè no hi hagi intromissions ideològiques,
com diu VOX, i que vostès han comprat? Com creu vostè, Sr.
Vera, que hi ha dos tipus de professorat, com diu VOX, el que
adoctrina, que supòs que deuen ser els que no són dels seus, i
els que no adoctrina, que supòs que deuen ser els seus? O bé,
no ho bé, o professorat afí que adoctrina i que pensen que fa el
mateix la resta de professorat. 

Jo crec ben sincerament, que el nostre professorat no
adoctrina, pensin el que pensin, tant si pensen com jo, com no.
El professorat del nostre sistema educatiu són professionals de
l'educació i com a tals, exerceixen i tenen molt clar que els
alumnes, el seu aprenentatge i el seu creixement personal, és la
seva tasca més important. I per açò tenen tot el suport de MÉS
per Menorca. Des de MÉS per Menorca ho tenim clar, volem
un sistema educatiu de qualitat i equitatiu, amb igualtat
d'oportunitats per a tothom, on la base sigui l'aprenentatge de
l'alumnat, perquè puguin créixer com a persones lliures,
crítiques i responsables, i que l’autonomia dels centres sigui
respectada. 

Avui, Sr. Vera, és un dia trist per a la comunitat educativa,
és un dia trist per a la nostra comunitat autònoma, que veu que
el PP es plega als interessos de VOX i no escolta la comunitat
educativa. La nostra llengua no pot ser moneda de canvi, és un
orgull tenir una comunitat bilingüe com la nostra i l'educació
dels nostres fills, infants i joves, ha d'estar per damunt de totes
les dèries i obsessions de VOX, que avui també són les seves,
són les del PP que avui governa i que executarà...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando, por favor.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

...evidentment aquest menyspreu a la comunitat educativa. A
nosaltres no ens hi trobaran. Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, tiene la palabra para cerrar la cuestión incidental.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Bé, gràcies Sr. President. Mirin, senyors de l'esquerra, el
problema que tenen vostès és que no esperaven aquesta mesura,

en volien una altra, una altra on sí hi hagués segregació i se
sentissin còmodes fent aquest discurs des de l'oposició. I vostès
saben perfectament que no hi haurà segregació, només s’usaran
les modalitats d'agrupament flexible i desdoblament que permet
la normativa actual, com és ara la LOMLOE, la seva
LOMLOE, la que no agrada al Sr. Pitaluga. 

Però vull fer un incís en aquest punt. Sra. Fernández, vostè
tenia la competència en matèria d’ensenyament de primera
llengua. Vostè com pensava fer complir aquest dret dels pares
a triar l’ensenyament de primera llengua? L’única manera és a
través de desdoblaments, o agrupaments flexibles. O pretenia
que es fes a través de la ciència infusa?

(Algunes rialles i alguns aplaudiments) 

Sortiria econòmic, això sí. Però clar vostè, Sra. Fernández,
com a bona socialista obrera i espanyola, no va garantir el
compliment de la llei, ni de les que vostès aproven. Hipocresia,
Sra. Fernández, però ja hi estam avesats. Té un gran guia
espiritual amb el Sr. Sánchez. Mentre vostès volen un debat
estèril, callen en infraestructures, en AT, en transport escolar,
en educació 0-3, tot el que saben vostès que és important per a
la comunitat educativa. Vostè, Sra. Fernández, és la directora
general del retall en atenció a la diversitat, de no proveir d’AT
els centres, del caos de transport escolar, de no tenir un servei
d'acompanyament com toca, de manca de professionals de
llengua de signes, d'un preu de menjador abusiu per a les
famílies, entre moltes altres coses. Això és el que feia la
direcció general d’Amanda, tal com coneixen a la conselleria
els funcionaris. 

(Remor de veus)

I vostè, Sra.  Gomila, vostè, Sra. Gomila, va visitar els
centres escolars ciutadellencs amb el Sr. March la passada
legislatura? Va visitar els centres escolars CEIP Joan Benejam,
Pere Casasnovas o Monte Toro? Va reclamar una intervenció
immediata? Va exigir la construcció del centre integrat
d'hoteleria de Ciutadella? Va reclamar que adobassin el sòtil
dels polisportius de l'Institut Maria Àngels Cardona? Va
reclamar inversions educatives necessàries per a Ciutadella i
per a Menorca?

(Remor de veus)

Jo no en tenc constància, Sra. Gomila, però sí li puc dir ...va
fer una esmena a la totalitat de tots aquests despropòsits? No.
Som conscient que l'altre dia vaig ser a l'Institut Biel Martí de
Ferreries, i que em comentaven com la conselleria els instal·là
aules modulars, sense tenir en compte la comunitat educativa
del centre. I ara vénen a exigir a un govern que ha fet més en
aquests cinc mesos que l'esquerra en aquests darrers anys.

(Alguns aplaudiments)

Com a mínim, m’he reunit amb la comunitat educativa
menorquina més que vostès amb tots aquests anys.

La Sra. Fernández em diu “tenc ganes després de Nadal de
parlar d’IBISEC”. Tanta sort, perquè fins ara no n’ha parlat
mentre havia de precintar...
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(Alguns aplaudiments)

No deia ni pruna, amagada, amagada. 

Pur teatre, vostè diu que jo faig puro teatro quan vaig als
centres...

(Remor de veus)

Digui-ho al CEIP de Sant Llorenç que el vaig haver de
clausurar, al CEPA Eivissa, al Quartó de Portmany, al CEIP
Vara de Rei, a l’IES Xarc, a l’Institut de Llucmajor. Ara quan
hi vagi els diré, la Sra. Fernández diu “puro teatro”.

(Alguns aplaudiments)

I l’única cosa que poden criticar és garantir el dret dels
pares i de les famílies de triar la primera llengua
d’ensenyament, d’acord amb la normativa vigent, o un pla
voluntari completament respectuós amb la normativa vigent. Si
vostès únicament poden criticar això, vol dir que ho fem bé.

Avui he hagut de sentir de tot aquí, he hagut de sentir el Sr.
Negueruela avui matí, que deia “somos un gobierno que se
rinde y se entrega. Los gobiernos no aceptan chantajes, ningún
partido democristiano europeo aceptaría esto”. La Sra.
Garrido m’ha dit que era un “venut”. I la Sra. Fernández m’ha
dit que “estic d’oferta”...

(Algunes rialles)

Estic d’oferta com al Carrefour, estic d’oferta. Mirin,
senyors del Partit Socialista Obrer Espanyol, vostès miren el
gep dels altres i no es miren el seu. Aquest és el seu problema. 

El Govern que s'entrega, es rendeix i accepta xantatges és
el seu. Entregats i rendits a Puigdemont, xantatjats per
l'esquerra nacionalista basca entregant Pamplona i venuts, sí,
venuts per 7 trists vots, Sra. Garrido, per 7 trists vots, i el que
és pitjor és que han venut la nostra convivència, la Constitució
Espanyola i sobretot el nostre article 14. I no ho dubtin, cap
govern socialdemòcrata europeu no acceptaria el que vostès
han acceptat.

La Sra. Gómez s'oblida, quan parla de la història recent
d’Europa, de parlar també de les ferides que han causat les
dictadures comunistes a Europa. No recorda aquesta part de la
història del segle XX o li falla la memòria o la té selectiva, Sra.
Gómez? 

El Sr. Apesteguia ens ha fet un melodrama digne de serial
de tercera regional per dir-nos que Paula i Aina ja no podran
jugar al pati. 

Francament, crec que vostès han fet una representació més
pròpia d'una novel·la de Valle-Inclán que d'un debat de
pressuposts. 

Per últim, vull recalcar que amb aquests pressuposts
educatius, el més alts de la història de les Illes Balears, podrem
fer front als grans reptes de l'educació. Són uns pressuposts que
permetran noves infraestructures, més dotació per a atenció a

la diversitat, més transport escolar gratuït, més beques
menjador, millores socials per als docents, més gratuïtat 0-3
anys, declarar places de difícil cobertura...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando, por favor.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

... solucionar els problemes d'habitatge per a docents a les
Pitiüses i garantir un finançament adequat per a la Universitat
de les Illes Balears. Lliçons de l'esquerra, ni una.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Para defender las enmiendas del Grupo VOX, Sra. Cañadas,
tiene la palabra. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. En ningún país del mundo ni la lengua
oficial del Estado, ni la bandera ni el himno nacional sufren el
desprecio y ninguneo de una parte de los políticos como en
España. Es impensable que una lengua cooficial se imponga
sobre la del país. Los derechos lingüísticos de miles de familias
se están pisoteando hace años. Nuestros derechos y nuestra
libertad está por encima del interés de esa clase política que
únicamente se mueve por los odios y revanchismos imponiendo
al común de los mortales una imposición que merma sus
derechos.

Nosotros no vamos a impedir que ningún padre ni alumno
pueda escoger libremente estudiar en su lengua materna, en la
que ellos deseen, ya sea el catalán o sea la lengua oficial del
Estado, el español -repito-, sea catalán o español. Por lo tanto,
dejen de mentir porque la lengua no se toca, evidentemente, ni
se va a tocar.

Desde VOX siempre hemos defendido la libre elección de
lengua porque los padres tienen derecho a elegir, y ello no va
a suponer en ningún caso que los alumnos terminen su etapa
escolar hablando y con el conocimiento de la otra lengua
cooficial de nuestra comunidad. 

Todos sabemos que tras la defensa del catalán y de su
nacionalismo de otra región hay un negocio multimillonario y
clientelar. El volumen de asociaciones, chiringuitos,
formadores y sindicatos que viven de esta imposición y que se
financian únicamente del dinero de todos los ciudadanos, es
estratosférico. De ahí el acoso constante de todos ellos para que
nadie les quite su gallina de los huevos de oro. 

Dejemos de jugar con los derechos y las libertades de las
personas. Dejemos de vivir de espalda a esta sociedad.
Dejemos de enfrentar a las personas. De eso vive esta izquierda
rancia, de enfrentar mujeres contra hombres, empresarios
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contra trabajadores, unas comunidades contra otras,
castellanohablantes contra catalanoparlantes. Basta ya de tanto
enfrentamiento absurdo.

Jamás hubo un problema con la lengua. Ha sido utilizada
por la extrema izquierda y el ultranacionalismo para vivir del
cuento, para colocar amiguetes, familiares y afines a costa de
todos nosotros. 

La libre elección de lengua en todos los niveles educativos
en las Islas Baleares es un principio fundamental que se basa en
el respeto a los derechos individuales de todos los ciudadanos.
En un entorno con una rica diversidad cultural y lingüística
como es la nuestra no es necesario hacer de menos al español
ni intentar eliminarlo de las escuelas, que es lo que ha venido
sucediendo en estos últimos años copiando ejemplos de otra
comunidad autónoma -Cataluña- donde la libertad y los
derechos de los menores llevan 40 años siendo vulnerados.

Conocer la lengua española es un derecho y un deber de
todos los ciudadanos, tal como indica el artículo 3 de la
Constitución, y por ello es la lengua que debe enseñarse en
todo el territorio nacional y el conocimiento de las lenguas
regionales es un derecho, no una obligación. El español es
nuestra lengua oficial, la lengua de todos los españoles, y
debemos de fomentarla para que cualquier estudiante que
estudie en cualquier parte del mundo pueda venirse a nuestras
islas tanto a trabajar en un futuro como a estudiar en el caso de
que sus padres tengan como destino Baleares.

Ni en el Tribunal Constitucional ni en la Constitución
Española encontraremos la obligación de entender ninguna de
las lenguas cooficiales. La defensa de la lengua española en
este contexto no implica una desvalorización de otras lenguas,
como la balear, más bien se trata de resaltar la importancia del
español como lengua oficial y común en España. El español
desempeña un papel clave en la unidad nacional al
proporcionar un vínculo lingüístico entre todas las
comunidades autónomas del país. Y por eso el
ultranacionalismo lo ataca, porque su interés ya sabemos todos
que es romper España. 

Nuestra lengua española es una lengua globalmente
relevante, con más de 500 millones de hablantes en todo el
mundo. Esto facilita la movilidad y las oportunidades laborales
para los ciudadanos de las Islas Baleares en otras regiones de
España y del extranjero. 

El Tribunal Constitucional ha permitido que las lenguas
cooficiales se impongan como vehiculares en las escuelas. Esto
es un rechazo del derecho de los padres a la elección de lengua
de escolarización de sus hijos, quienes no pueden solicitar una
enseñanza solo en español.

Es importante destacar que la defensa del español no debe
ser vista como una amenaza para el mallorquín, menorquín,
ibicenco y formenterense ni para ninguna otra lengua, ambas
tienen su lugar en nuestra comunidad autónoma y deberían ser
valoradas y protegidas de igual manera. El problema siempre
ha venido desde la desprotección de nuestra lengua oficial a
través de las concesiones que se han ofrecido mediante el
estado de autonomía, considerando el catalán estándar como

lengua propia de las Baleares; información totalmente errónea
puesto que en estas islas, ni de lejos, la lengua esta es la
mayoritaria.

La libre elección de lengua y la defensa de la lengua
española son dos aspectos complementarios que deben coexistir
en armonía en nuestras islas. El empleo del español en las Islas
Baleares ha quedado a merced de criterios de oportunidad
política. Nuestra única lengua oficial del Estado y de obligado
conocimiento por todos los españoles ha quedado en un
segundo plano en el sistema educativo. 

En el acuerdo de PP-VOX quedaba muy claro que este era
el punto más importante para nuestro partido. Por eso
solicitamos al Gobierno esta partida millonaria tan importante
para su implementación. Es fundamental garantizar los recursos
necesarios a todos los centros financiados con fondos públicos,
sean de la red pública o concertada, para garantizar a las
familias su puesta en marcha. 

Los comisarios políticos, disfrazados de sindicatos, que de
mano de la extrema izquierda y el ultranacionalismo se oponen
a la libertad de las familias, van a tener muy complicado
justificar su rechazo, porque ¿quién va a rechazar bajar las
ratios tras años demandando que así sea?, ¿quién va a rechazar
una inversión en material humano y logístico para su centro?,
¿para beneficiar a cuatro ultras van a perjudicar a miles de
alumnos?, ¿en serio? Así funciona su tan manoseada frase,
“somos el partido del pueblo y el dinero es para educación!, ¿o
el dinero realmente era para adoctrinar y crear un ejército de
futuros votantes porque la ideología sectaria y totalitaria lleva
años en las aulas?

Una partida millonaria para contratar profesores, que es lo
que tanto reclaman tanto desde el pleno los de la bancada de
izquierdas como los sindicatos, claustros y educadores. Una
partida millonaria para dar a los alumnos una enseñanza más
personalizada y sin masificación en las aulas, porque no es
segregación bajar ratios con libertad lingüística, es calidad. 

No se les ha escuchado cuando se separan los alumnos en
ciencias o en letras, en religión o en ética, en niveles de
matemáticas, en inglés o alemán. 

(Remor de veus i petit aldarull)

Ustedes se agarran a una segregación porque han perdido el
relato y tienen que seguir mintiendo y asustando. Los que se
cansan de mentir hablando de segregación son los mismos que
han destrozado la educación con una LOMLOE criticada por
todo el sector educativo. Los que imponen la inmersión
lingüística que lleva años de fracasos, como bien demuestra el
informe PISA.  La inmersión lingüística no es un modelo de
éxito escolar, es todo lo contrario, un modelo de fracaso escolar
al servicio de una ideología política: el nacionalismo
independentista. Los menores tienen que estar al margen de
toda manipulación ideológica y en las aulas no cabe ninguna
intromisión política. Un presupuesto de más de 1.322 millones,
154 de los cuales sólo para infraestructuras, un aumento de 95
millones de euros respecto al anterior gobierno, más de 20
millones de euros en el cuatrimestre de 2024, esto sí que es
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apostar e invertir en educación y no lo que han hecho ustedes
en los últimos ocho años.

No quiero terminar sin agradecer a mis compañeros haber
conseguido llevar a Pleno la libre elección de lengua, nuestra
unión y firmeza al defenderla contra todo y contra todos ...

(Remor de veus)

... está claro que estos años de lucha en la sociedad civil quedan
compensados. Y también quiero agradecer a los diputados del
PP, presidente, consejero de Educación, el trabajo de estos seis
meses, su respeto a nuestros votantes, a nuestro programa, por
tantas horas de diálogo para llegar a este punto. Muchas
gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. És el turno de MÉS per Mallorca. Sra.
Ramon, tiene la palabra. 

LA SRA. RAMON I SALAS:

Gràcies, president. Ja heu sentit el que pensen de la nostra
llengua.

Invertir en educació és invertir en el futur de la nostra
societat i conscients d’aquest fet ens congratula, any rere any,
que els pressuposts de la comunitat autònoma vagi creixent, si
més no tenim una llei que ens fa arribar al 5% del PIB en
inversió educativa, però també aquest creixent increment ha de
ser per convicció. 

Se’ns ha demanat en reiterades ocasions si ens pareix bé
que els pressuposts en educació pugin. I li diré, Sr.
Vicepresident, perquè l'altre dia no vaig tenir torn de rèplica, i
ho tornaré repetir les vegades que facin falta: sí, ens pareix
molt bé que els pressuposts d'educació creixin any rere any.
Primer, per convicció, perquè som defensors que l'educació és
l'eina més poderosa per canviar el món, perquè l'educació fa
persones lliures, crítiques i amb esperit de col·lectivitat; segon,
perquè la llei educativa ens guia a seguir creixent i si
volguessin ser més ambiciosos, ja tocaríem la xifra que marca
la UNESCO del 7% d'inversió; i tercer, perquè tothom mereix
una educació de qualitat.

Però ens trobam amb la vergonya infinita que marcarà i
definirà el curs que ve i aquesta legislatura, la vergonya amb
què passaran a la història més fosca del nostre país: la
segregació lingüística.

(Alguns aplaudiments)

Uns pressuposts, uns pressuposts que segreguen els alumnes
segons la llengua que parlin no són uns pressuposts acceptables
ni poden comptar amb el suport de MÉS per Mallorca, dedicar
60 milions d'euros a segregar els alumnes per llengua és el fet
més greu que ha passat fins ara a la política i a l’autogovern de
les Illes Balears. 

Li han comprat el marc ideològic a l'extrema dreta,
criminalitzant la feina dels sindicats, qüestionant i perseguint la
tasca docent i segregant els alumnes per crear dues poblacions
separades i que rebin educacions diferents amb l'objectiu que
el català, la llengua pròpia d'aquest país, deixi de ser una
llengua parlada social, comuna i de cohesió. Perquè el PP ha
decidit negociar els pressuposts amb l'extrema dreta, tenien
alternatives, però l’odi ha estat la seva elecció voluntària. 

Des de MÉS per Mallorca hem presentat 8 esmenes, n'hi ha
que han anat a parar a una altra secció, però, vaja, l’èxit crec
que serà per l'estil i, evidentment, la intenció de cada una és
millorar i incorporar aquelles qüestions que consideram
importants i necessàries per millorar el dia a dia en l'àmbit
educatiu. N'hi ha una d'un 100.000 euros per posar en marxa el
pla pilot per la gestió òptima dels mòbils a les aules, l'esmena
a la vàrem presentar abans que la PNL es debatés en comissió,
i entenc o no hi hauria problema que després de la unanimitat,
aquesta i, a més, amb l'anunci del Govern central de limitar
aquests a les aules s'acceptàs, però s'estimen més 60 milions per
segregar l'alumnat.

Una de 250.000 euros per a tallers afectivosexuals en els
centres educatius, la sexualitat és una de les formes d'expressió
de les persones i, per tant, s’ha de poder exercir de la manera
més gratificant i saludable possible per tal de prevenir
comportaments de riscs i potenciar tot allò que té de bo. Quan
parlam de sexualitat hem d'anar més enllà dels conceptes lligats
a l’anatomia i la fisiologia sexual i entrar en la dimensió
afectiva, emocional, relacional i de plaer. El repte, educar en
les relacions d’igualtat ien la vivència de la sexualitat de
manera saludable i responsable, però s'estimen més 60 milions
d'euros per segregar l'alumnat.

Una de 225.000 euros de punts liles als centres educatius.
Prevenir és imprescindible, escoltar és fonamental i detectar, un
avanç important. L'objectiu de l'esmena és dotar per què un
professional format en violències masclistes sigui un pic per
setmana als instituts per fer un espai de consulta oberta per als
alumnes. Hem calculat aproximadament amb aquesta quantitat,
uns 40 professionals per a totes les illes, però s'estimen més 60
milions d'euros per segregar l'alumnat.

Una altra, dues, en total de 5 milions d'euros,
respectivament, per incorporar equips multidisciplinars
especialitzats en els centres educatius. Aquests equips poden
estar formats per fisioterapeutes, logopedes, treballadors i
educadors socials, psicòlegs, neuropediatres. La detecció, la
prevenció i el suport són fonamentals per garantir un correcte
desenvolupament dels infants i abordar les necessitats i
dificultats que imperen diàriament. Conscients de la creixent
demanda i la necessitat de comptar amb aquests equips als
centres i a les aules es proposen aquestes esmenes, que
suposarien un 100 professionals a totes les Illes Balears, però
s'estimen més destinar 60 milions d'euros a segregar els
alumnes.

I una de 2 milions per compensar la pujada dels menús als
menjadors escolars. A les Illes Balears tenim els preus dels
menús escolars dels més cars de tot l'Estat, i moltes famílies
utilitzen els serveis de menjador dels centres educatius, tenint
en compte aquesta pujada generalitzada dels preus, proposam
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aquesta esmena per pal·liar els costs. Esperem que arribi a bon
port, tenint en compte que la legislatura passada es varen
presentar moltes iniciatives per part del Partit Popular en aquest
sentit.

I deixin que em centri en l'esmena que ha presentat VOX i
que ja coneixem, que el Partit Popular hi votarà a favor,
l'esmena que condiciona i condicionarà tot el que passi a partir
d'ara. El PP ha claudicat a les exigències del seu soci, tornarà
a posar per davant l’odi i la crispació en la convivència i el
diàleg. Ho hem manifestat constantment, però ho tornarem fer
les vegades que faci falta: no podem consentir que es destinin
60 milions d'euros a segregar els alumnes segons la llengua que
parlin. I per molt que ho repeteixin i no ho vulguin, separar és
segregar.

 L'esmena que presenta VOX per a l'any 2024 és de 20
milions d'euros, 20 milions d'euros per a inici del curs 24-25,
i, en conseqüència, suposaran, com a mínim, 60 milions per als
pressuposts de 2025, si volen completar el curs. D'aquesta
manera certificam que, una vegada més, el PP ha claudicat al
xantatge de VOX, perquè així ho ha volgut el PP. Potser VOX
sólo se arrodilla ante Dios, però el PP s’agenolla davant
l'extrema dreta i amb una cosa li ha donat la raó a la Sra. Ribas
i durant temps, de manera ingènua, em pensava que no seria
possible, però ha quedat palès: sí, qui marca la política
lingüística del Govern de les Illes Balears és VOX.

Dimecres passat en comissió es va aprovar una esmena per
dotar de més inspectors educatius per fiscalitzar i perseguir els
docents. VOX va tastar la sang quan va fer caure un sostre de
despesa per primera vegada en la història d'aquest parlament i,
conscients d'aquest fet, ho han tornat fer amb els pressuposts.
Consentiran aprovar uns pressuposts a canvi de segregar els
alumnes segons la llengua que parlin? Aquest serà el preu que
haurà de pagar la ciutadania de les Illes Balears?

I és que amb totes les esmenes que hem fet els grups per
millorar els comptes, amb 60 milions encara en podríem fer
més. I aquí un parell de exemples, amb 60 milions es podrien
construir 12 escoles, amb 60 milions es podrien construir 9
instituts, amb 60 milions es podrien construir 60 escoletes, amb
60 milions es podrien contractar un 1.500 docents. Aquests són
exemples per millorar la qualitat educativa i abaixar ràtios.
Aquests són exemples per millorar l'equitat educativa i tenir
centres en igualtat de condicions. Aquests són exemples que, de
ben segur, la comunitat educativa agrairia i acceptaria. Però si
aprovau aquesta esmena aprovau invertir per segregar els
alumnes segons la llengua que parlin. Aprovau invertir en odi
i menyspreu cap a la comunitat educativa. Aprovau abocar la
pressió política que no ha volgut assumir el Govern damunt els
equips directius. Aprovau implantar una mesura anti pedagogia
sense cap tipus de demanda real, que talla amb la cohesió
social. Aprovau fer vostres les polítiques antimallorquines,
antimenorquines, amtieivissenques i antiformentereres de
VOX.

Senyors i senyores del Partit Popular, encara hi són a temps,
en el descompte, però encara hi són a temps, no caiguin una
vegada més en el xantatge que el seu soci els fa. No vulguin ser
el braç executor de les polítiques d’odi de VOX, no siguin els
que passin a ser història per obrir camí de l’odi, de la crispació

a l’odi i a la pèrdua gradual de la nostra llengua a les aules. No
siguin els responsables de confinar la nostra llengua a les cases,
no siguin el partit que fa les polítiques antimallorquines,
antimenorquines, antieivissenques i antiformentereres. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por el Grupo Popular, Sra. Curto. Tiene la
palabra.

LA SRA. CURTO I ALEMANY:

Bones tardes, diputades, diputats, membres del Govern.
L'educació és un dels pilars fonamentals per al futur de la
ciutadania. I a vegades pens que aquesta frase és la que hauríem
de tenir en compte tots quan parlam d'educació, com és
d’important un bon pressupost en educació, com és d’important
les millores en personal, recursos, infraestructures educatives
per tal de millorar l'activitat educativa, com és d’important per
a tots nosaltres, l'educació.

Així com tal vegada altres sectors no estan representats de
manera tan específica en aquesta sala, el món educatiu sí que hi
està. Tenim diputats i diputades que es dediquen a la docència,
diputades i diputats que entenem el món educatiu, que entenem
de primera mà els problemes diaris que tenen les escoletes, les
escoles, els instituts i les universitats, perquè tenim la sort
també de tenir professionals de cadascun dels nivells;
problemes mancances centres que han quedat petits, altres que
tenen deficiències, manca de suports educatius i d'especialistes,
molts, molts problemes que té la nostra comunitat educativa;
problemes que no resolen d'un dia per l'altre, però problemes
que fan més necessari que mai l'impuls econòmic d'aquests
pressuposts per a 2024. 

Vull remarcar una dada que ens sembla molt important,
1.353,8 milions d'euros, un increment del 7,5%, un increment
del 94,4 milions d'euros. A les darreres sessions s'ha parlat molt
de què faríem en educació amb 20 milions d'euros més, i amb
94,4?, què es podrà fer amb un increment de 94,4 milions? Jo
els ho diré: moltes coses i no, no seran suficients, perquè tota
inversió en educació sempre serà insuficient, perquè per a
educació mai no n'hi ha prou. Però són els pressuposts més
elevats de tota la història, són els pressuposts que es mereix la
Conselleria d'Educació.

I podem debatre moltes coses, però els pressuposts
d'educació no són els 20 milions per a la lliure elecció de
llengua. El pressupost no dóna voltes i voltes en aquests 20
milions, com passa en aquesta sala. El pressupost del Govern
del canvi és molt més, i com que és molt més, el Grup
Parlamentari Popular s’ha assegut, ha parlat, ha debatut i sí, ha
arribat a un consens, perquè el Partit Popular no compta amb
una majoria parlamentària i en som conscients. Però també som
conscients de tot el que aportarà aquest augment de pressupost
per als nostres docents, per a les nostres escoles i per als
nostres nins. Som conscients de la importància d'aquest
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augment de 94,4 milions, i som conscients que aquest augment
és el que necessita l'educació de la nostra comunitat autònoma. 

Hem vist com el Grup Parlamentari Socialista presentava
una esmena a la totalitat, i ho puc entendre, no són els seus
pressuposts. I de cor li diré que tanta sort, perquè durant vuit
anys hem tengut els seus i no hem vist gaires millores en els
centres educatius, ni tampoc tot aquell llistat de nous centres
que varen prometre a cada una de les legislatures. Tampoc no
hem vist els centres amb climatització ni més recursos en
atenció a la diversitat. Tampoc no vàrem veure pressupostada
la gratuïtat de tot el primer cicle d'educació infantil, ni les
millores al personal docent, que vostès signaren en l'acord
marc, però sense disposició pressupostària. Aquells eren el seu
pressupost. Els d'ara són els del Partit Popular.

(Alguns aplaudiments)

El Grup Parlamentari Socialista també ens han presentat
una llista immensa d'inversions en infraestructures educatives.
Això deu ser relativament fàcil, ja que era simplement agafar
el mateix llistat que vostès varen deixar pendent i que no varen
ser capaços d'executar en vuit anys, i ara li demanam en el nou
govern, però no han tengut en compte una cosa, sense
l'increment fins a 155 milions d'euros en infraestructures
educatives, amb les quals vostès diuen no estar-hi d'acord -
d'aquí l'esmena a la totalitat-, no només és impossible fer tots
els centres que demanen, sinó moltes de les millores que la
Conselleria d'Educació i Universitats sí que ha pressupostat.

El Grup Parlamentari Popular va proposar dues
transaccions al Grup Parlamentari MÉS per Menorca, referents
al centre integrat de formació professional a Ciutadella i el Pla
pilot de climatització. I no, no és que el Partit Popular no doni
suport a aquestes iniciatives, però sí que volíem ajustar a la
disposició pressupostària al que realment es gastaria aquest
2024 i no elevar unes partides com per tràmits administratius
no podran gastar-se la seva totalitat i fent que altres centres no
puguin disposar de pressupost. He de dir que, malauradament,
el grup parlamentari ens va comunicar que no acceptaria les
transaccions, i per aquest motiu ja no les hem presentades en
aquesta sessió. 

Des del Grup Parlamentari Popular creim en la importància
de confeccionar uns pressuposts reals, uns pressuposts tenint en
compte la temporalització i tots els tràmits que du qualsevol
contractació i el més important: no vendre fum. Els ciutadans
ja no volen fum, volen fets. També una cosa que vull remarcar
és que quan es vota no, encara que els partits venguin a la
ciutadania el que considerin, no significa votar que no al
projecte, no significa que no volem un centre determinat, sinó
que ja està previst al pressupost o tenim centres amb més
mancances o deficiències, perquè la Conselleria d'Educació no
fa feina per partidisme -jo he estat en silenci, per favor-, no fa
feina només per als ajuntaments on governaven els seus Per
sort, aquesta etapa ha acabat. 

Deixin de dir mentides, deixin d'enganar, la ciutadania ja no
els creu, no els va creure aquell diumenge 28 de maig, no va
creure en el seu projecte ni en totes les mesures dutes a terme
durant 8 anys. Aquell dia es va donar suport a un canvi i no, no
a un canvi de cares, sinó de polítiques i de manera de fer les

coses i de gestionar els doblers de tots; un canvi que passa per
un acord de governabilitat, un acord amb un grup parlamentari
amb uns ideals propis, un acord entre dos grups polítics
diferents, però que han lluitat per apropar postures, per cercar
un consens; un canvi que parla de propostes, que parla
d'inversions i del que parla és de cadires, d'això, ja n’hem
tengut vuit anys. I, si bé és ver que s'ha hagut de negociar, ja
que el Grup Parlamentari Popular no tenia clara la quantitat
necessària per al projecte de lliure elecció de llengua, s'ha
valorat que és molt més important aconseguir aprovar aquest
pressupost del canvi , aprovar aquest augment de 94,4 milions
d'euros en el pressupost d'Educació i Universitats.

Sense aquest primer pressupost del nou govern no serien
possibles moltes mesures, mesures i millores que estic
convençuda que per a tots els que estimam l'educació són
important dur-les a terme. Aquest pressupost fa possible la
gratuïtat de tot el primer cicle d'educació infantil amb una
partida de 51 milions d'euros, també fa possible les millores
laborals del personal docent, millores signades en l'acord marc,
millores en 30,5 milions d'euros. Aquest pressupost inclou un
augment de 4 milions d'euros per al servei de transport escolar,
dels estudiants de batxillerat de centres de fora del seu municipi
de residència i per a les famílies que més ho necessiten, les
famílies que necessiten que l'administració estigui al seu costat,
que els escolti, que els comprengui, i sobretot, que els
acompanyi i els aporti els recursos necessaris. Aquest
pressupost contempla un augment d'un 7% per als professionals
de suport educatiu.

I tots pensam en els centres, en les infraestructures
educatives, en la necessitat de solucionar deficiències o de
construir noves escoles i instituts, i per això l’augment de fins
a 155 milions d'euros per a infraestructures educatives tan
necessàries, tan importants i tan obsoletes. 

I aquest és el pressupost de la Conselleria d'Educació i
Universitat, aquest, amb totes les seves partides i inversions,
perquè a l'àmbit educatiu no hi ha despeses, sinó inversió de
futur. 

Aquest és el pressupost que rebutgen des de l'esquerra.
Aquest és el pressupost que aportarà les millores que es mereix
la comunitat educativa. Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

(El Sr. Vicepresident Primer substitueix el Sr. President en
la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Curto. Iniciam el torn de rèplica. En primer
lloc, pel Grup Parlamentari Socialista la Sra. Fernández, per un
temps de cinc minuts.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Gràcies. Tanta sort que hi ha el Diari de Sessions perquè
volia demanar al Sr. Vera si ha apuntat tot el que li ha dit la
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Sra. Cañadas, perquè és el pròxim que haurà de fer, i a més
estarà...

(Alguns aplaudiments)

... estarà bé que... que miri el Diari de Sessions i també que
rellegeixi el que li he dit perquè no m'ha escoltat gens, no sap
de què li parlava. 

I afegiré una cosa, la direcció general devia ser la direcció
general d’Amanda, però aquest conseller és el conseller
conegut pel de la mala educació, i ja li dic...

(Se sent una veu de fons que diu: “Oh”) 

...que no es preocupi més, que sigui..., no sé què em preocupa
més, que sigui el conseller o que estigui dins una aula amb els
nostres nins i nines. 

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

Nosaltres hem presentat, Sra. Curto, i vostè ho sap bé, 57
esmenes -57 esmenes-, una part de les nostres esmenes,
efectivament, sobre l’IBISEC, moltes més a la secció 13, que
és l’IBISEC. A part d’IBISEC, reformes i d'altres que vostè ha
dit, hem presentat una esmena per valor de 2 milions per al pla
de climatització, que el conseller hi dedica 182.000 euros, per
a aquest pla de climatització, però al pla de segregació 20
milions destinarà...

(Alguns aplaudiments)

I, com deia, també hem presentat esmenes parcials més
socials en aquest temps d'inflació i davant el curs més car de la
història, així com esmenes més pedagògiques i basades en la
igualtat d'oportunitats, la inclusió, l'equitat, imprescindibles per
a la millora de la qualitat educativa. 

I he de dir que, a moltes d'aquestes esmenes, el conseller en
aquestes reunions on sempre diu “sí, sí, sí” s’hi ha compromís,
però vostès no ens les aproven. Sempre diu:“sí, sí” a tot i a
tothom, fins que arriba l’hora de la veritat i només diu “sí” a
VOX.

(Alguns aplaudiments)

I en comissió, Sra. Curto, vostè -i cit- va dir de les nostres
esmenes: “Tenim un seguit d'esmenes que demanen un augment
de pressupost en determinats temes, però què no s'incrementen
per falta de necessitats reals”. Per favor, Sra. Curto, estudiïn les
esmenes, estudiïn els pressuposts. Hem presentat afectar
partides i augment d'algunes en què les quanties no han bastat.
No s'han adonat que no han bastat les beques menjador? No
s'han adonat que els centres necessiten més formació i tallers
per treballar la inclusió, la coeducació i la salut mental que, per
cert, aquesta partida ha baixat?

Tampoc no ha sobrat ni un euro dels fons escolar
d'emergència social ni del programa d'adquisició de llibres ni
de la convocatòria d'ajuts per a associacions a famílies i
estudiants. Per tant, demanam que es pugin, i això són

necessitats reals. Són esmenes ajustades que coneixen el
pressupost i l'execució. 

Sra. Curto i Sr. Vera -que ja ens torna acompanyar-, no
posin excuses i siguin seriosos, regalen 20 milions d'euros a la
dèria de VOX. 

Ens vol fer creure, Sra. Curto, que la segregació lingüística
sí que és una necessitat real en els nostres centres educatius?
Idò la comunitat educativa li ha dit que no. I vostè, que és
educadora, ho sap. Vostè, Sra. Curto..., em sap greu perquè
vostè és educadora i la tenc en molt bona consideració, quan
parlam d'educació crec que ho fem de tu a tu i coincidim en
moltíssimes coses. Però vostè m’està dient que vostè que estava
a una escoleta no veu la diferència de quan no hi havia ajuts a
menjador, quan no hi havia formació per a les educadores o
quan no hi havia els ajuts d'escolarització, fins ara, i a poc a
poc s’ha introduït la gratuïtat o quan estan utilitzant el
GESTIB? En vuit anys vostè no se n'ha adonat? On era vostè,
Sra. Curto? On era?

Vull dir que votarem a favor de les esmenes de MÉS per
Mallorca, de MÉS per Menorca i d’Unides Podem, i, per
suposat, votarem en contra d'una única esmena del Partit
Popular i de les dues de VOX davant l'atac a la bona feina dels
nostres docents i la seva persecució, davant l'atac a la llengua
i davant l'aplicació de la segregació lingüística dels nostres
infants. 

Els vàrem proposar un acord, negociar les nostres esmenes
per tal que el PP no cedís al xantatge, però el PP elegeix VOX,
i no elegeix la comunitat educativa. 

Per tant, amb aquests 20 milions..., no ho tornaré a repetir
perquè la Sra. Ramon ja ho ha dit, tot el que podríem fer i més
si parlam de 60.

Per tant, més docents, davallada de ràtios, invertir en
inclusió educativa, invertir en més infraestructures, però vostès
han decidit i, és més, també els deman: I d’on els treuran?, 
perquè no han pressupostat res. Per tant, què retallaran?, però,
és més, aquestes esmenes no s'han d'aprovar pel simple fet que
són un atac i una persecució dels nostres docents, un atac a la
nostra llengua pròpia, que segregarà els infants segons la
llengua que parlin, que crearà problemes dins els centres,
crearà conflictes entre famílies i docents, i també
descohesionarà la convivència dels centres i de la nostra
societat, perquè l'educació, la llengua i la cultura són elements
cohesionadors integradors i aquesta mesura té tota la comunitat
educativa en contra. 

L'educació i la llengua no es toquen.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Diputada. Per part del Grup Parlamentari
VOX, té la paraula la Sra. Cañadas, per un temps màxim de
cinc minuts.
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LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, Sr. Vicepresidente. Sra. Amanda Fernández, la veo
muy preocupada por el acuerdo PP-VOX. ¿Sus acuerdos no les
preocupan? No. Los acuerdos de su presidente no le preocupan,
porqué a millones de españoles nos tienen aterrorizados, ¿eh?

(Alguns aplaudiments)

Si la lengua no se toca, ¿por qué tocan la lengua española?
¿O sólo vale su mantra para la lengua catalana?

Denuncias de profesores, padres y alumnos de ideología
política dentro de las aulas, las llevan ustedes silenciando años,
y ustedes están detrás de todas las asociaciones que presionan
a padres y profesores para imponer su lengua y su ideología
sectaria. 

Siempre tienen ustedes un mantra: la lengua no se toca.
Pues, mire, nosotros tenemos otro: saquen sus sucias manos de
las aulas, basta ya de enfrentar a todos por conseguir votos.

Por cierto, ¿le escandalizan 20 millones de euros, pero no
le escandaliza el gasto de asesores de más de 132 millones de
euros que tiene a su arrodillado presidente? Más de 801
asesores, más de 390 asesores entre él y Bolaños, esto no le
escandaliza, ¿verdad?, 132 millones de euros, esto no le
escandaliza.

Bueno, la Sra. Gómez de Unidas Podemos, supongo que
como tanto le ha ofendido la felicitación de Navidad de nuestro
presidente y usted no cree en nada de la Navidad, se quedará
trabajando todas las Navidades porque es una festividad
cristiana. Por lo tanto, el que no crea que se quede trabajando.

(Remor de veus)

Sra. Gomila, tenemos que hablar de sus delirios cuando
usted habla, o sea, porque uste habla de nuestros delirios, pero
¿y los suyos? ¿Tenemos que hablar de delirios también? ¿Su
ideología sectaria totalitaria es válida porque usted lo dice,
solamente?

No se preocupe por las ràtios, con los 20 millones de euros
se van a bajar contratando muchos más profesores, para
infraestructuras hay otros 154, como le he dicho, y otra partida
aparte para climatización. 

Dejen de manipular a los sindicatos y profesores para su
objetivo político. Dejen paso a la libertad, ustedes que tanto
hablan y se llenan la boca con la libertad de los profesores, la
libertad de cátedra, dejen que los padres también tengan
libertad para escoger la lengua en la que educar a sus hijos.

Sra. Ramon, alumnos que se van a separar únicamente en
asignaturas instrumentales, las llamadas antiguamente
troncales, como en otros casos se separan, como bien le he
dicho, por niveles de matemáticas, por idioma extranjero, por
religión o ética; alumnos que van a compartir el resto de
asignaturas, el patio, el comedor, extraescolares. Ustedes no
hablen de odio, ustedes no, los amigos de ETA, de
delincuentes...

(Remor de veus) 

... que han dado un golpe de estado, ustedes no pueden hablar
de odio. Se les acaba el relato, han perdido las elecciones, han
perdido diputados. Han estado ocho años en el Gobierno y los
ciudadanos de Baleares les han mandado -esto va para todos-,
no sólo para ustedes, han perdido diputados, si no, no estarían
así, les han mandado los ciudadanos de Baleares a la oposición.
Asuman su pésima gestión y dejen trabajar al resto. 

Muchas gracias.

(Algun aplaudiment i remor de veus) 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por el Grupo MÉS per Mallorca Sra.
Ramon tiene la palabra.

(Alguns aplaudiments)

(El Sr. President reprèn la direcció del debat)

LA SRA. RAMON I SALAS:

Gràcies, president. Hi ha hagut gol en el darrer minut. I em
sap greu, perquè amb el símil futbolístic... de futbol, que jo ho
sóc, és trist, és un dia trist avui, perquè el PP ha decidit ser el
braç executor de les polítiques de VOX. I la Sra. Cañadas ho
deia, deia “jamás hubo ningún problema con la lengua”. Clar,
fins que varen arribar vostès, perquè abans hi havia
convivència, hi havia diàleg, hi havia acords, acords que
s'havien aconseguit sempre. Mai no havia hagut problemes
lingüístics en aquesta terra, fins que els senyors i les senyores
de VOX varen arribar a les institucions. Jo ja els ho he dit el
primer de tot quan he pujat aquí damunt, heu sentit quan parlen
de la nostra llengua?, la senya d’identitat que ens identifica, són
ells que us arrossegaran al seu ideari. 

I us diré que votarem a favor de les esmenes del PSIB, de
MÉS per Menorca i d’Unides Podem i, per suposat, votarem en
contra de les VOX, crec que he donat les explicacions
abastament i de les del PP. 

No em reiteraré, perquè jo crec que és evident que no
podem donar suport a uns pressuposts -i ho he dit- que
segreguen els alumnes per llengua que parlen. No podem donar
suport a uns pressuposts que van en contra de la comunitat
educativa. No podem donar suport a uns pressuposts que l'únic
que fan és clamar a l’odi. 

Acabaré amb una frase que ha dit la Sra. Cañadas, quan
deia “el catalán nunca fue la lengua de estas islas”. I com deia
Joan Fuster “mai no facis de la teva ignorància, el teu
argument”. Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Gomila, tiene la palabra.
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LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Sr. Vera, em diu que ha fet més vostè en cinc mesos que en
vuit anys i què ha fet? Anar a veure les instal·lacions? Idò
tengui clar que jo durant vuit anys no tingui cap dubte, cap ni
una, que vaig voltar tots els centres, a part que, com que són
docent, en conec molts altres. Per tant, no faci veure que jo no
vaig tenir cap responsabilitat com a batlessa per anar a visitar
aquests centres, que sí que vaig tenir, que vaig reclamar durant
molts anys, durant vuit anys, a aquest govern. La Sra. Durán
diu “aquí no”. Clar, aquí no, Sra. Durán, jo aquí no hi era. Jo
reclamava com a batlessa al govern que hi havia. I ara, com a
diputada, deman per als interessos dels menorquins i
menorquines.

(Remor de veus)

No, només li dic que no ho trobi rar que no ho demanés jo,
perquè no hi era aquí. Només perquè ho tengui clar. 

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Des de MÉS per Menorca tenim un compromís amb
Menorca, amb els menorquins i amb les menorquines. Tenim
molt clar que els doblers que es dediquen a educació, han
d'anar adreçats a la millora de l'ensenyança i de la societat. I és
per açò que hem presentat diferents esmenes parcials. Sr. Vera,
no s’inquieti  no tingui cap dubte que a mi i a MÉS per
Menorca, sí que ens interessa l'educació. 

La Sra. Cañadas que no ens disfressi la segregació de
llengua, dient que açò implicarà més ràtios i més professorat.
Si realment aquest és l’objectiu no importa segreguin els
alumnes per llengua, no importa, perquè açò té un problema.
Com que només ho faran aquells que s’acullin al pla pilot, hi
haurà centres de primera i de segona, els que s'hi acullin i els
que no s’hi acullin. Nosaltres el que volem és que tots els
centres educatius, tots, independentment de si s’acullen o no a
aquest pla seu, i ara també del PP, tenguin reducció de ràtios,
tenguin més professorat i tenguin millors infraestructures
educatives. 

(Alguns aplaudiments)

Per tant, no és cert l’objectiu que vostè vol fer-nos creure.
Si ho volen fer per a tots, que sigui per a tots, no només per a
aquells que s'ajuntin a les seves dèries.

Des de MÉS per Menorca hem presentat 11 esmenes
parcials, una de 500.000 euros per a una convocatòria a les
escoles de música i dansa. Tres esmenes que fan referència a
transferir als consells insulars de Menorca, Eivissa i
Formentera, un percentatge de la dotació dels ajuts per a
desplaçament. La Sra. Curto va dir que eren dins el pressupost,
jo no he estat capaç de trobar-lo, si vostè em pot dir on són,
perfecte. Coincidim amb aquest objectiu.

Una altra esmena que fa referència a preveure 150.000
euros per a ajuts a alumnes de cicles formatius de grau superior
que tenguin una beca Erasmus.

Una altra esmena referida a 750.000 euros per millorar
l’atenció a l’alumnat amb necessitats educatives especials,
greument afectat pel primer cicle d'educació infantil, que va ser
una proposta d'acord del Consell Insular de Menorca, que va
fer precisament a proposta de VOX i que sembla que vostès no
aprovaran. Per tant, com em pot dir que a mi no m’interessa
l'educació, si resulta que deman 750.000 euros per millorar
l'atenció a l'alumnat de necessitats educatives especials, i vostès
segurament hi votaran en contra? 

També demanam millores a diferents infraestructures i una
d'elles, en el pla pilot al qual feia referència la Sra. Curto. Sra.
Curto, vostè em demanava fer una transacció de 180.000 euros,
que és el que ja tenen pressupostat. Per tant, quina gràcia té la
meva esmena, si el que faig és fer la seva proposta? Nosaltres
el que volem és que s'augmenti aquest pla pilot, i per açò
presentàvem aquesta esmena de 360.000 euros, i per açò
malauradament li he hagut de dir que no, perquè vostès en
presentaven 180.000 que és el que ja tenen damunt el
pressupost; llavors, de què serveix la meva esmena?

Nosaltres sí creim important augmentar aquest pla de
climatització i per açò demanàvem 360.000 euros. I entenc que
si vostès creuen de ver en aquest pla de climatització, el que
han de fer és aprovar la nostra esmena i no transaccionar-la.

També havíem demanat doblers per consolidar l’edifici del
futur Centre de Formació Professional d’Es Castell o també per
diferents obres al Col·legi Àngel Ruiz i Pablo.

També havíem fet una esmena referida a les obres del
Centre de Formació Professional de Ciutadella, per 2 milions
d'euros, perquè entenem que dins el 2024 es faran obres. Vostè,
la transacció que ens presentava era per 515.000, que és el que
ja hi ha en el pressupost. Per tant, de què serveix una esmena i
una transacció, si ja hi està damunt el pressupost? Entengui que
és per aquest motiu que no la hi acceptam.

Per altra banda, diria que aquestes esmenes que ha presentat
MÉS per Menorca, no pugen 20 milions d'euros, que és
exactament el que vostès dediquen a segregar per llengua, per
complaure les dèries de VOX, sí, les dèries de VOX. Per tant,
no és cert que no hi ha doblers, no hi ha doblers per al que no
els interessa. 

(Alguns aplaudiments)

Les nostres esmenes no arriben a 20 milions d'euros,
acceptin-les i no acceptin segregar per llengües i ja estarà,
aprofitam aquests 20 milions d’euros. 

Per tant, MÉS per Menorca sí que creu en l’educació, MÉS
per Menorca sí que té confiança en els docents i en els centres
educatius, i estam convençuts que s’ha de seguir millorant en
molts d'aspectes, però d'una altra manera a com fan vostès. 

Senyors diputats i diputades, MÉS per Menorca diu no a la
segregació als alumnes per motius de llengua, diu no a la
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persecució dels professorat, que amb professionalitat i vocació,
treballa per al bé de l'educació dels nostres infants. MÉS per
Menorca diu sí a escoltar la comunitat educativa, a treballar
colze a colze per millorar el sistema de les nostres illes, amb
responsabilitat i respecte. MÉS per Menorca diu sí a la nostra
llengua, la catalana, amb la qual ens expressam i que volem que
es preservi i l’aprenguin tots els que viuen aquí. MÉS per
Menorca diu sí a una educació de qualitat, equitativa i
d'oportunitats, que ens fa més lliures, crítics i responsables. I
vostès?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Curto, tiene la palabra.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. CURTO I ALEMANY:

Gràcies, president. Primer de tot voldria dir que el tarannà
del PSIB-PSOE en tractar la gent de beneita i que no fa la
feina, crec que és inadequat i una falta de respecte, perquè crec
que aquesta diputada mai no els ha faltat al respecte. 

(Alguns aplaudiments)

Duim ja un grapat de plenaris escoltant la seva preocupació
sobre d'on sortiran aquests 20 milions d'euros, d'on es
retallaran, quina àrea es veurà afectada. I vostès, que critiquen
tant el Sr. Costa, és hora d'agrair que no s'ha tocat ni un cèntim
del pressupost d'Educació, però tampoc d'altres àrees tan
importants com Sanitat o Serveis Socials. 

(Alguns aplaudiments)

Jo i el meu Grup Parlamentari Popular apostam per aquest
pressupost, però sobretot apostam per l'actual conseller i la
seva gestió a l'àrea d'Educació i Universitats. Apostam pel seu
tarannà. I sí, ho deim amb la boca ben ampla, creim en la
paraula donada, perquè la presidenta i el conseller han
demostrat que el seu full de ruta, el programa electoral del
Partit Popular i els acords amb VOX, que la ciutadania va votar
el 28 de maig, es duran a terme i ho faran posant la comunitat
educativa i les persones davant de tot, i ho faran per damunt de
totes les mentides i la crispació que vol crear l'esquerra.

Vàreu tenir vuit anys per aplicar les polítiques educatives
que vàreu considerar, vuit anys per invertir en millores, per
millorar les condicions dels docents. I si ho feren o no crec que
la ciutadania ja els va contestar el 28 de maig.

Vull agrair a qui creu en aquest pressupost, agrair l'aposta
ferma del govern de Marga Prohens per la millora de la qualitat
educativa que comença amb la millora econòmica del
pressupost en Educació. 

Jo els vull dir una cosa, em pareix una falta de respecte
posar en dubte la professionalitat del cos d’inspecció educativa,
un cos que sempre ha fet una feina inqüestionable i és
inacceptable que l'esquerra els tracti de comissaris polítics.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

Si la cosa que consideren pitjor d'aquest pressupost en
general, ja que n’hem parlat tots els diputats que hem parlat
avui aquí, són els 20 milions d'euros per a un pla voluntari de
lliure elecció de llengua, és que tan malament no s'han fet
aquests pressuposts.

I mirau, per acabar, s'ha parlat molt de cessions i hi ha una
cosa que a mi personalment em dol, a mi i a totes les famílies
de les víctimes. Justament avui, quan el PSOE vota a favor de
la presa en consideració de la proposició de llei de Sumar per
suprimir del Codi Penal el delicte d'enaltiment del terrorisme,
avui no ens parlin de cessions polítiques per respecte a totes i
a cada una de les víctimes. 

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muy bien, vamos a pasar a las votaciones.

En primer lugar, las enmiendas de la sección 12. Silencio,
por favor. 

Vamos a votar, en primer lugar, las enmiendas del Grupo
Popular a la sección 12, como he dicho.

Si nadie se opone, procederemos a la votación cojunta de
las enmiendas 9998, 10006, 10047, 10048, 10050, 10051,
10052 y 10055. Votamos.

34 votos a favor, 19 en contra, 6 abstenciones.

Seguidamente votaremos las enmiendas del Grupo MÉS per
Mallorca. Si nadie se opone, votación conjunta... bueno,
perdón, de este bloque hay que sacar tres enmiendas, que
vamos a votar separadamente. En primer lugar votaremos la
10174. Votamos.

52 a favor, 7 en contra.

Ahora votaremos la 10179, que se ha transaccionado.
Tienen ustedes la transacción. 10179. Votamos.

52 a favor, 7 en contra.

Y votaremos la 10221, que se ha transaccionado también.
221. Votamos.

52 a favor, 7 en contra.

Y ahora votaremos el resto del bloque. Son las 10175,
10176, 10181, 10183, 10186, 10187, 10201, 10202, 10203,
10204, 10205, 10219, 10222, 10225, 10226, 10227, 10228,
10229, 10230, 10245 y 10246. Votamos.

25 a favor, 34 en contra.

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 22 / fascicle 2 / 19 de desembre de 2023 1017

Pasamos a las enmiendas del Grupo Mixto, Sa Unió de
Formentera. La enmienda 10295 transaccionada. Votamos.

27 a favor, 19 en contra, 13 abstenciones.

Si nadie pide votación separada, votaremos conjuntamente
la 10297, 10300 y 10302. Votamos.

27 a favor, 19 en contra, 13 abstenciones.

Pasamos a las enmiendas del Grupo Mixto, Unides Podem.
La enmienda 10303. Votamos.

25 a favor, 34 en contra.

Y si nadie pide votación separada, votaremos la 10306,
10348, 10356 y 10364. Votamos. 

25 a favor, 34 en contra.

Pasamos a las enmiendas del Grupo Mixto, MÉS per
Menorca. Había dos enmiendas cuya transacción ha decaído,
así que las votamos todas juntas, si nadie se opone, 10379,
10380, 10393, 10394, 10395, 10413, 10420, 10421 y 10429.
Votamos.

25 a favor, 34 en contra.

Y finalmente votaremos las enmiendas del Grupo Socialista.
Votamos separadamente la 10827. Votamos.

52 a favor, 7 en contra.

La 10873 ¿puede votarse conjuntamente?, porque la
transacción no se ha aceptado. Bien, pues votamos todo el resto
del bloque.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

No, perdoni, Sr. President...

EL SR. PRESIDENT:

Sí, ¿quién me habla?

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Aquí, MÉS per Menorca demana la votació separada de las
10852, 10853, 10854 i 10856.

EL SR. PRESIDENT:

A ver, 52, 53...?

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

54 i 56.

EL SR. PRESIDENT:

¿La 54? No estaba aquí. ¡Ah!, perdón. ¿10952, 10953,
10954? Y 10956.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

I 10956. 

EL SR. PRESIDENT:

Venga, pues votamos 10952, 10953, 10954 i 10956.
Votamos. 

22 a favor, 35 en contra, 2 abstenciones. 

El resto del bloque lo votamos conjuntamente, las leo:
10613, 10624, 10631, 10642, 10644, 10646, 10651, 10652,
10811, 10812, 10813, 10814, 10815, 10816, 10817, 10818,
10820, 10821, 10822, 10823, 10824, 10825, 10826, 10828,
10829, 10830, 10831, 10832, 10833, 10834, 10835, 10836,
10837, 10838, 10839, 10841, 10842, 10844, 10845, 10846,
10847, 10849, 10850, 10855, 10856, 10857, 10858, 10860,
10861, 10862, 10863, 10869, 10870, 10872, 10873, 10874,
10875, 10876, 10878, 10937, 10978 y 10981. Votamos.

25 a favor, 34 en contra. 

Con eso hemos finalizado la sección 12.

Pasamos a la sección 13. En primer lugar, votaremos la
enmienda del Grupo Popular, 10002. Votamos.

34 a favor, 25 en contra.

Pasamos a las enmiendas del Grupo VOX, la enmienda
10091. Votamos. 

34 a favor, 25 en contra. 

Y votamos la enmienda 10086, de VOX, que no está en esta
parte del seguimiento, sí estaba en la otra, es la 10086,
enmienda de VOX, que se aprobó en comisión, pero cayó al
caer la sección. ¿Eh?, la 10086. ¿Sí?, 10086, de VOX.
Votamos. 

34 a favor, 25 en contra. 

Pasamos a las enmiendas del Grupo MÉS per Mallorca. Si
nadie se opone, votación conjunta de las enmiendas 10152,
10153, 10208, 10209, 10210, 10218, 10258 y 10259. 

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Sr. Presidente, nosotros pedimos votación separada de la
10258.

EL SR. PRESIDENTE:

58. Bien, pues, votamos la 10258. Votamos. 

52 a favor, 7 en contra.

Y votamos ahora el resto. Votamos. 

25 a favor, 34 en contra. 
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Pasamos a las enmiendas del Grupo Mixto, Unides Podem.
Si no se pide votación separada, votaremos las enmiendas
10312...

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Sr. Presidente, la 10351 por separado. Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Muy bien. 

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Sí, jo ho anava a demanar, la 10351 també, president, sí. 

EL SR. PRESIDENT:

La mateixa. Muy bien, pues votamos la 10351.

LA SRA. DURÁN I CLADERA.

Cap problema.

EL SR. PRESIDENT:

10351. Votamos.

52 a favor, 7 en contra. 

Votamos ahora el resto, que son las 10312, 10315, 10337,
10338, 10339, 10350, 10352, 10353, 10359, 10361 y 10362.
Votamos.

25 a favor, 34 en contra. 

Vamos con las enmiendas del Grupo Mixto, MÉS per
Menorca. Si no se pide votación  separada, votaremos
conjuntamente...

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Sr. Presidente, nosotros pedimos votación separada de la
10375 y la 10417.

EL SR. PRESIDENT:

Bien.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Se pueden votar juntas, sí.

EL SR. PRESIDENT:

¿Juntas? Bien, pues votamos estas dos conjuntamente,
10375 i 10417. Votamos.

52 a favor, 6 en contra. 

Votamos ahora el resto de este bloque, las 10372, 10373,
10376, 10400, 10405, 10414, 10415, 10416, 10418 y 10422.
Votamos. 

25 a favor, 34 en contra. 

Finalmente, votaremos las enmiendas del Grupo Socialista.
Si nadie pide votación separada, votaremos conjuntamente las
enmiendas de la 10571 a la 10611, la 10805, 10806, 10807,
10808, 10880, 10882, 10884, 10885, 10887, 10888, 10890,
10892, 10894, 10895, 10922, 10979 y 10980. Votamos. 

25 a favor, 34 en contra. 

Se suspende la sesión hasta mañana.
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